
خریدار  هنــد با ۷۷۱ مــورد مســدود کردن 
دسترســی به اینترنت در فاصله ســال ۲۰۱۶ تا 
۲۰۲۳ و ۵۱ مورد در سال جاری، بیش از هر کشور 
دیگری در جهان، اینترنت را بسته و محدود کرده 
است. ســازمان Restofworld اعلام کرد طبق 
 Access داده های دیــده بان حقــوق دیجیتالی
Now، هنــد به مدت یک دهه، رکورددار بســتن 

 Internet اینترنت در جهان بوده اســت. بررسی
Society Pulse نشان می دهد اقتصاد این کشور 
حدود ۲۱۶ میلیارد دلار به دلیل بســته شــدن 

اینترنت در ۱۰ سال گذشته، ضرر کرده است.
در دهم ســپتامبر که ایالت مانیپور در شــمال 
شرق هند، در واکنش به اعتراضات دانشجویان، 
تعطیلی اینترنت بــه مــدت ۵ روز را اعلام کرد، 

شهروندان خشمگین شــدند اما تعجب نکردند. 
کشــورهای دیگر ماننــد چین، کره شــمالی و 
روســیه، به سانســور، شــنود یا محدود کردن 
اینترنت اقدام می کنند اما شهروندان هند، نسبتا 
دسترســی آزاد دارند اما هند برای اعمال مرتب 
قطعی اینترنت در میان کشورهای دموکراتیک، 

نمونه منحصری است. 

 راغفر: اسباب تنش های درونی را کنار بگذارید، برای عبور از این شرایط به انسجام ملی نیاز داریم

گذر از تنش فعلی چگونه ممکن است؟
 مهاجرت تهرانی ها برای فرار 
از گرانی مسکن
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
 پیشنهاد افزایش حقـوق کارگران معادن 

در شورای عالی کار بررسی می شود

قالیباف در نطق پیش از دستور:
رژیم صهیونیستی در میدان جنگ نظامی 

شکست خورده است

استاد اقتصاد دانشگاه تهران مطرح کرد

لایحه جدید تجارت، قانونی ضد تجارت

مدیرعامل توانیر:
هزینه ۵ برابری تامین برق برای مشترکان 

پُرمصرف لحاظ می شود

برنامه دولت جدید برای رفع ناترازی ۸ بانک 
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صفحه 2

بررسی انفجار معدن طبس از لحاظ استاندارد
علی جلالی، مدرس بین المللی سیســتم های مدیریتی، دبیر و عضو هیئت 
مدیره اســبق انجمن علمی استاندارد ایران  مســئول اصلی و پاسخگوی 
کلی برای پیشــگیری از مصدومیــت و بیماری مربوط به کارگــران در حین 
کار و همچنین ایجاد محیط کاری ســالم و ایمن برای ایشــان، مدیریت ارشد 
معدن اســت. او باید منابع مورد نیاز جهت حفظ ایمنی و ســلامت کارکنان را 
تامین و ترتیبی اتخاذ کند که کارگران بتوانند رویدادها، خطرات، ریسک ها و 

فرصت ها را بدون ترس از مجازات گزارش کنند. 
به همین دلیل باید کمیته بهداشــت و ایمنی دایر شــود و کلیــه کارگران در 
مسائل ایمنی مشارکت کنند. مدیر ارشد باید مسئولیت و اختیارات هر فرد را 

در حوزه ایمنی و بهداشت تعیین کند.

یادداشت

تشکیل کمیته تجارت ترجیحی ایران و عمان

صفحه 3

رکـورددار بستن اینترنت در جهان کدام کشور است؟

 مخابرات منطقه  کرمانشاه در نظر دارد خرید مقدار نود هزار متر سیم دوبل هوایی مهاردار صفر پنج 
_شصت هزار متر کابل هوائی بدون مهار )۰۵_۲(_ شصت هزار متر کابل هوائی بدون مهار )۰۵_۴(_ چهل 
و پنج هزار متر کابل  هوائی مهار بدون مهار )۰۵_۶( از تولید کنندگان و فروشندگان معتبر واجد شرایط با 
شرایط  تعدیل  نرخ مس واگذار نماید .متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به اگهی فراخوان در 
 BK.tci.ir و مخابرات منطقه کرمانشاه به آدرس WWW.tci.ir سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس

یا مراکز تلفن سطح استان یا ساختمان مرکزی مصوری مراجعه نمایند.

آ گهی مناقصه عمومی یک مرحله ای
شماره ۱۴۰۳/۱۶

مخابرات منطقه کرمانشاه

منطقه  کرمانشاه

 آگهی فراخوان مزایده عمومی
 شماره ۱۳ سیزده

شهرداری پرند باستناد مجوز شماره ۰۳۶۹۲ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۲۴ شورای اسلامی شهر پرند در نظر دارد واگذاری ابنیه های پارک 
بانوان واقع در فاز دو شهر پرند اجاره اتاق اسپا به شماره ۵۰۰۳۰۹۸۲۸۳۰۰۰۰۱۳ را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره به اشخاص دارای 
صلاحیت و با شرایط ذیل واگذار نماید لذا متقاضیان جهت دریافت اسناد و اطلاعات بیشتر می توانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۹ با مراجعه به سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت ستاد ایران به نشانی )www.setadiran.ir( در مزایده شرکت نمایند.
۱- موضوع مزایده: اجاره ابنیه های موجود در بوستان بانوان واقع در فاز دو شهر پرند با کاربری تجاری )اجاره اتاق اسپا(

۲- مدت زمان اجاره: سه سال شمسی
۳- مبلغ پایه اجاره بهاء ۱۰/۰۶۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال به مساحت ۱۲۶ متر مربع

۴- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:  از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱۱:۰۰ پنجشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۹ و محل دریافت اسناد آن 
صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir( می باشد.

5- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:  متقاضیان می بایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در اسناد مزایده تنظیم 
 )www.setadiran.ir شده است را حداکثر تا ساعت ۱۲:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۵ در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی

بارگذاری نمایند.
۶- سپرده شرکت در مزایده: ۵۰۳/۲۵۰/۰۰۰ ریال پانصد و سه میلیون و دویست و پنجاه هزار ریال

که باید نقداً به حساب شماره ۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶ شماره شباه ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶( نزد بانک ملی به نام شهرداری پرند با 
بصورت ضمانت نامه بانکی تسلیم دبیرخانه این شهرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم و سوم مزایده حاضر به عقد قرارداد 

نشوند سپرده آنان بترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
تذکر در جلسه بازگشایی پاکتهای ب و ج بصورت فیزیکی )کاغذی( و اسناد فاقد مهرگرم و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد 

پذیرش نیست و قابل رد می باشد.
7- مدارک لازم جهت دریافت اسناد: متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 

نشانی www.setadiran.ir( نسبت به تهیه اسناد اقدام نمایند.
8- زمان گشایش پیشنهاد: بازگشایی پاکات روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۰۵ ساعت ۱۴۰۰۰ می باشد.

۹-  هزینه درج آگهی و دستمزد کارشناسان رسمی دادگستری در برآورد قیمت به عهده برنده مزایده می باشد.
۱۰- هزینه خرید اسناد از واحد درآمد شهرداری با خرید از طریق سامانه ستاد ایران و ارائه آن در پاکت پیشنهادات )پاکت  ب( صورت پذیرد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۷/۰۹
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۷/۱۹

 نوبت اول

رحمت  پایدار شهردار پرند

صفحه 3

اداره امور قراردادها و پیمانها شهرداری کرج

 آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی
 شماره  شماره ۲۰۰۳۰۰۵۲۶۵۰۰۰۲۴۲۲۰۰۳۰۰۵۲۶۵۰۰۰۲۴۲

 نوبت اول

شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید
نحوه پرداخت قراردادرتبه لازممبلغ سپرده به ریالمیبغ پروژه به ریالشرح پروژهردیف

احداث و بازسازی پیاده روهای اطراف باغ سیب و 1
5 ابنیه و 5 90/000/000/0004/500/000/000اتصال به فاز 4 مهرشهر- منطقه چهار- تا سقف اعتبار

نقدیتاسیسات

۱- سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد:  ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت ۹۰ روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و یا 
واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب 7۰۰7۸۶۹4۸۶۲۳ بانک شهر

 2- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 
۳- مبلغ ۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان هزینه خرید اسناد به حساب 7۰۰7۸۵۳۱۳7۹۵ به نام شهرداری کرج واریز و ارائه اصل فیش به همراه اصل ضمانت نامه 

به اداره امور پیمانها و قراردادها الزامی است.
۴- متقاضیان میتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱4:۳۰ تاریخ ۱4۰۳/۰7/۱4 جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت )ستاد مراجعه نمایند.

 ۵- شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد نسبت به تحویل اصل ضمانت نامه تا ساعت ۱4:۳۰ تاریخ 
۱4۰۳/۰7/۲4 به آدرس کرج - میدان توحید - بلوار- بلال شهرداری- کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها و قراردادها اقدام نمایند. 

۶- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ،ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.
 ۷- پیشنهادات رسیده در مورخ ۱4۰۳/۰7/۲۵ کمیسیون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد شد. لازم 

بذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود.
 ۸- هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

  متقاضیان شرکت در مناقصه، اسناد الکترونیکی بخش پاکت »ب« را حداکثر در سه فایل تجمیع و بارگذاری نمایند. جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
۳۵۸۹۲4۲۳-۲۶ - تماس و یا به سایت www.karaj.ir مراجعه نمائید. ۱۳۶۱(



در جلسه ای درباره حل مسائل کاغذ کتب درسی اعلام شد

دستور عارف به دولتی ها: ارز مورد نیاز کاغذ وارداتی کتب درسی تامین شود

قالیباف در نطق پیش از دستور:

رژیم صهیونیستی در میدان جنگ نظامی شکست خورده است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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بررسی انفجار معدن طبس از لحاظ استاندارد
علی جلالی، مدرس بین المللی سیســتم های مدیریتی، دبیر و عضو 
هیئت مدیره اسبق انجمن علمی اســتاندارد ایران  مسئول اصلی 
و پاســخگوی کلی برای پیشــگیری از مصدومیت و بیماری مربوط به 
کارگران در حین کار و همچنین ایجاد محیط کاری سالم و ایمن برای 
ایشان، مدیریت ارشد معدن اســت. او باید منابع مورد نیاز جهت حفظ 
ایمنی و ســلامت کارکنان را تامین و ترتیبی اتخــاذ کند که کارگران 
بتوانند رویدادهــا، خطرات، ریســک ها و فرصت ها را بــدون ترس از 
مجازات گزارش کنند. به همین دلیل باید کمیته بهداشت و ایمنی دایر 
شود و کلیه کارگران در مســائل ایمنی مشارکت کنند. مدیر ارشد باید 
مسئولیت و اختیارات هر فرد را در حوزه ایمنی و بهداشت تعیین کند. 
یکی از موارد بسیار مهم در سطوح کارگری آن است که مشکلاتی مانع 
مشارکت کارگران در امر حفاظت، ایمنی و سلامت حین کار می شود و 
مدیر ارشد اقدام مفیدی برای حذف این موانع نمی کند. این مشکلات 
و موانع ممکن است شامل عدم پاســخ گویی به پیشنهادات کارگران، 
مجازات، تهدید به مجازات یا شــیوه هایی که باعث دلسردی یا تنبیه 

کارگران باشد.
 آموزش:

آموزش موضوعــات مربوط به ایمنــی و HSE، مهمتریــن مقوله در 
پیشــگیری از حوادث اســت. این موضــوع آنقدر مهم اســت که در 
استاندارد ISO ۴۵۰۰۱:۲۰۱۸ تاکید می شــود که آموزش باید حتما 
بدون هزینه و در طول ســاعات کاری انجام شــود. مقوله آموزش، در 
راســتای فرهنگ ســازی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. دوره های 
آموزشــی می تواند به اشــکال مختلف مانند آموزش های آکادمیک، 
آموزش هــای کارگاهــی و آموزش هــای رو در رو حین کار توســط 
سرپرستان، انجام پذیرد. آیا آموزش کافی و اثربخش در معدن صورت 

گرفته است؟
 کنترل عملیات:

بر اســاس اســتاندارد ISO ۴۵۰۰۱:۲۰۱۸ سلســله مراتب زیر برای 
حذف خطرات و کاهش ریسک های ایمنی و بهداشت شغلی باید انجام 

شود.
الف- حذف خطر: در صــورت امکان خطرات احتمالــی به طور کامل 

حذف شود که این امر در معادن به سختی امکان دارد.
ب- جایگزینی بــا فرایندها، عملیات، مــواد یا تجهیزاتــی که کمتر 
زیان آور هســتند: اجرای این نوع از کنترل، نیاز به استفاده از تجهیزات 
با تکنولوژی بالا دارد که متاسفانه تهیه و نصب این تجهیزات در معادن 

ایران با توجه به تحریم های صورت گرفته به سختی میسر می شود.
ج- اســتفاده از کنترل های مهندسی و ســازماندهی مجدد کار: برای 
مثال اســتفاده از تکنیک های POKAYOKA یا خطاناپذیرسازی 
مانند اســتفاده از میکروســوئیچ ها، آلارم ها، سنســورها، چشم های 

الکترونیکی و ... که در معادن تا حدودی قابل استفاده است.
د- اســتفاده از کنترل های اداری مانند آموزش و Permit: زمانی که از 
حالت های الف و ب و ج نتوان اســتفاده کرد، آموزش به ویژه در معادن، 
می تواند راهکاری بسیار ســودمند و اثربخش برای کاهش ریسک های 

ایمنی در معدن محسوب شود.
پ- استفاده از تجهیزات محافظت شــخصی PPE: این روش به عنوان 
آخرین راهکار محسوب می شــود که در کنار تامین تجهیزات حفاظت 
فردی، نیاز به فرهنگ ســازی نیز دارد. اســتفاده از تجهیزات حفاظت 
فردی، در کاهش ریســک های معمولی کارســاز خواهد بــود؛ اما در 
حادثه ای مانند انفجار، اثربخشــی کمی دارد. به نظر می رسد در حادثه 
معدن طبس، با توجه به ماهیت کار و تحریم های صورت گرفته، شــاید 
باید بیشتر از روش های کنترل مهندســی و آموزش استفاده می شد تا 

اثربخشی لازم را داشته باشد.
 آمادگی و واکنش در شرایط اضطراری:

آزمایش دوره ای و تمرین قابلیت واکنش طرح ریزی شــده که معمولا 
به صــورت مانور دوره ای انجام می شــود، در معــادن از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت. همه کارگران باید از وظایف و مســئولیت های خود 
در حین بروز شــرایط اضطراری مانند زلزله، انفجار، آتش ســوزی و ... 
آگاه باشند. این موضوع آنقدر مهم اســت که حتی اطلاعات آن باید به 
پیمانکاران، بازدیدکننــدگان، خدمات دهنــدگان، مقامات دولتی و 
... در صورت مقتضی ابلاغ شــود. آموزش لازم برای واکنش در شرایط 
اضطراری باید به کلیه کارکنان داده شــود و بعــد از اجرای مانور، طرح 
اضطرار باید مورد بازبینی قرار گیرد. آیــا در معدن طبس در دوره های 
موثر، این اقدامات انجام شــده اســت و آیا همه کارگران از آن آگاهی 

کافی داشته اند؟
 پایش و اندازه گیری:

یکی از موارد مهم، ســنجش گازها از جمله گاز متان در معادن اســت 
که ایــن اندازه گیری ها بایــد در فواصــل زمانی معین، با اســتفاده از 
وســیله اندازه گیری کالیبره شده توســط فرد ذیصلاح انجام می شده،   
باید بررسی شــود که آیا این اندازه گیری به خوبی در دوره های زمانی 

مناسب انجام شده است؟
 نتیجه گیری:

به منظور جلوگیــری از تکرار ایــن گونه حوادث خطرنــاک، توصیه 
می شود اقدامات زیر صورت گیرد:

۱- تجزیه و تحلیل علل ریشه ای حوادث
۲- نظارت بیشــتر ارگان های قانونی مانند وزارت ســمت، اداره کار و 

سازمان پدافند غیر عامل
۳- آموزش کافی، مانورهای دوره ای و مشارکت کارگران

۴- استفاده از کنترل های مهندســی، تجهیزات مدرن و تکنیک های 
خطاناپذیرسازی در معادن

۵- کوتاه کردن دوره های پایش و اندازه گیری عوامل زیان آور

در حمله تروریستی رژیم سفاک صهیونیستی:
وشان به همرزمان شهیدش پیوست سردار نیلفر

 سردار پرافتخار ســرتیپ پاســدار عباس نیلفروشــان از فرماندهان 
پیشکسوت و جانبازان ســرافراز دفاع مقدس و مستشار سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در لبنان در حمله تروریستی رژیم سفاک صهیونی به 

همرزمان شهیدش پیوست.
 بنابر اعلام روابط عمومی ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی سردار 
پرافتخــار، مجاهد و مهاجر فی ســبیل الله ســرتیپ پاســدار عباس 
نیلفروشان از فرماندهان پیشکســوت و جانبازان سرافراز دفاع مقدس 
و مستشار سپاه در لبنان در حمله تروریستی رژیم سفاک صهیونی در 

شامگاه روز جمعه ششم مهرماه به همرزمان شهیدش پیوست.
در متن پیام سپاه پاسداران آمده است: 

سردار پرافتخار، مجاهد و مهاجر فی ســبیل الله  سرتیپ پاسدار عباس 
نیلفروشان از فرماندهان پیشکسوت و جانبازان سرافراز دفاع مقدس و 
مستشار سپاه در لبنان در حمله تروریســتی رژیم سفاک صهیونی در 

شامگاه روز جمعه ششم مهرماه به همرزمان شهیدش پیوست.
این پیام می افزاید: مجاهدت های این ســردار مجاهد در ســنگر دفاع 
مقدس، جبهه مقاومت، امنیت کشــور و دفاع از حرم اهل بیت علیهم 
الســلام ترجمان ایمان، فــداکاری و مجاهدت در راه امنیت کشــور 
و آزادی قدس شــریف بود.در ادامه پیام آمده اســت: معاونت عملیات 
نیروی زمینی سپاه، معاونت عملیات ستاد کل سپاه، ریاست دانشکده و 
پژوهشکده علوم دفاعی)دافوس سپاه(، آموزش و تربیت نیروی انسانی، 
از جمله مســئولیت های مختلف ایشان در لباس ســبز پاسداری بوده 

است که در همه این مسئولیت ها موفق و سربلند بوده اند.

یادداشت

تریبون

 رئیس جمهور ونزوئلا با محکوم کــردن ترور دبیرکل 
حزب الله لبنان در حمله تروریستی رژیم صهیونیستی 

گفت که نخست وزیر این رژیم یادآور »هیتلر« است.
 به نقــل از المنار، نیــکلاس مادورو، رئیــس جمهور 
ونزوئلا با اشــاره به جنایت رژیم صهیونیستی در ترور 
سیدحسن نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان و شهادت 

وی، تاکید کــرد که »بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر 
رژیم صهیونیســتی قاتلی اســت که ما را به یاد هیتلر 

می اندازد.«
مادورو با ابراز همبستگی کاراکاس با مردم غزه و لبنان 
تاکید کرد که آنهــا »قربانیان نسل کشــی و حملات 

تروریستی اسرائیل« هستند.

به گفته مادورو، دستور حمله رژیم صهیونیستی علیه 
بیروت که در آن رهبر حزب الله به شــهادت رســید، از 
مقر »ســازمان ملل متحد در نیویورک« صادر شــد و 

»بزدل های جهان سکوت کرده اند.«
وی اضافــه کــرد: اما هیچ کــس صــدای مردمی که 
خروشــیده اند را ســاکت نخواهد کرد. از مسلمانان، 

اعراب و مردم سراســر جهان می خواهم تا بخروشــند 
و همبســتگی خود را با مردم فلســطین و لبنان نشان 

دهند.
حزب الله لبنان در بیانیه ای شــهادت ســید حســن 
نصرالله را در حمله ددمنشــانه رژیم صهیونیســتی به 

بیروت، تایید کرد.

وئلا ونز

خریــدار   معــاون اول رئیس جمهور به 
معــاون هماهنگــی و نظــارت اقتصادی و 
زیربنایی خود و مسئولان وزارت آموزش و 
پرورش دستور داد: تا در جلسه ای با حضور 
مســئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و بانک مرکزی ارز مــورد نیاز کاغذ وارداتی 
کتب درسی برای نیاز سال آینده تحصیلی 

تأمین شود.
 محمدرضا عارف در جلســه ای درباره حل 
مســائل کاغذ کتب درسی که با حضور وزیر 
آموزش و پرورش و مســئولان امــر برگزار 
شد، بر ضرورت تأمین پایدار کاغذ با کیفیت 
مورد نیاز دانش آموزان تاکید و تصریح کرد: 
هر گونه اختصــاص اعتبار در حوزه آموزش 
و پــرورش از جمله تولید کاغــذ با کیفیت 
درکنار برطرف کردن ســایر خواســته ها و 
نیازهای این وزارتخانه، نه تنها هزینه نبوده 
بلکه یک ســرمایه گذاری بلند مدت برای 

آینده توسعه و پیشرفت کشور است.
وی در این راســتا به معــاون هماهنگی و 
نظارت اقتصــادی و زیربنایــی معاون اول 
رئیس جمهور و همچنین مسئولان وزارت 
آموزش و پرورش دستور داد تا در جلسه ای 
با حضور مســئولان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و بانک مرکزی ارز مــورد نیاز کاغذ 
وارداتی کتب درســی برای نیاز سال آینده 

تحصیلی تأمین شود.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به نیاز ۵۰ 
هزار تنی کاغذ کتب درســی افزود: علاوه بر 
بروز رسانی و نوســازی تجهیزات و ماشین 
آلات کارخانه های تولید کاغذ در کشــور، 
پیشــنهاد تاســیس کارخانه تولید کاغذ با 
فنــاوری روز دنیا برای تامیــن پایدار کاغذ 
کتب درسی هر چه ســریعتر بررسی و ارایه 

شود.
عارف تصریــح کرد: در زمینــه تولید کاغذ 
داخلی نیز کیفیت باید به حدی قابل قبول 
باشد که دانش آموزان رغبت کنند در طول 
سال تحصیلی خود و خارج از محل تحصیل 
نیز بــرای مطالعه به کتب درســی مراجعه 
کننــد و برنامه ریزی به گونه ای باشــد تا از 
ابتدای شهریور ماه سال آینده کتب درسی 
با کیفیت بالا در اختیــار دانش آموزان قرار 

گرفته باشد.
وی با تأکید بر اینکه باید تفکر آموزشــی و 
تکلیــف محــور در تعلیم و تربیــت دانش 
آمــوزان به تفکر پژوهشــی تبدیل شــود، 
تصریح کرد: روحیه پرسشــگری و پژوهش 
محوری باید از محیط مدارس آغاز شــود و 
معتقدم اگــر وزارت آمــوزش و پرورش در 
جایگاه اصلی خود قرار بگیرد که تمام فارغ 
التحصیلان دانشگاهی و خانواده ها اولویت 

شــغلی و اســتخدامی خود را شغل شریف 
معلمی بدانند، کشــور در مسیر پیشرفت و 

توسعه خود قرار گرفته است.
معــاون اول رئیس جمهــور با اشــاره به 
تاکیدات رئیس جمهور درباره حل مسائل 
و مشکلات وزارت آموزش و پرورش به دلیل 
اهمیت این بخش در آینده کشــور افزود: از 
وزیر آموزش و پرورش می خواهم جلسات 
شــورای عالی آموزش و پرورش به ریاست 
رئیس جمهور و یا معاون اول رئیس جمهور 
بصورت منظم و بدون تعطیلی برگزار شود 
تا در این جلســه تمامی مسائل و مشکلات 
این بخش مهم کشــور بررســی و تصمیم 

گیری شود.
عــارف از وزیر آموزش و پرورش خواســت 
کمــک هزینه خریــد کتب درســی برای 
خانواده ها و دانش آموزان استان سیستان 
و بلوچســتان ادامه یابد و در صورت برنامه 
ریزی و تامین اعتبار به صــورت رایگان در 
اختیار دانش آموزان ایــن منطقه محروم و 

نیازمند کشور قرار دهند.
وی با اشــاره به اینکه دانــش و تولید علم و 
فناوری مهمترین مولفه قدرت کشورها در 
ساختار نظام جهانی است، آینده محوری را 
از مهمترین اولویت های مســئولان وزارت 
آموزش و پرورش دانســت کــه پس از حل 

مشکلات کوتاه مدت این وزارتخانه با برنامه 
ریزی بلند مــدت، تعلیــم و تربیت دانش 
آموزان و نســلی آگاه و با دانــش در اولویت 

قرار گیرد.
همچنیــن معــاون اول رئیس جمهور در 
ابتدای این جلسه با تسلیت مجدد شهادت 
سید حســن نصرالله دبیر کل فقید حزب ا... 
لبنان و اقدام تروریســتی و مذبوحانه رژیم 
مجعول صهیونیســتی تاکید کرد: شهادت 
سید شــهید مقاومت ضایعه ای بزرگ برای 
دنیای اســلام و جبهه مقاومت اســت اما 
دشمن صهیونیستی و نظام استکباری بداند 

که دفاع از ملت مظلوم فلســطین و لبنان تا 
آزاد سازی قدس ادامه دارد.

همچنیــن در این جلســه علیرضا کاظمی 
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به اهمیت و 
حساســیت تامین کاغذ کتب درسی تاکید 
کرد: بخشی از کاغذ مورد نیاز این وزارتخانه 
از طریق تولیــد داخل تامین می شــود و با 
توجه به تولید ۹۶۰ عنوان کتاب درســی و 
پیچیدگی عملیــات تولید کتب درســی 
باید اعتبار مورد نیــاز تولید کاغذ با کیفیت 
و واردات ایــن محصــول هر چه ســریعتر 

اختصاص یابد.

مادورو: نتانیاهو قاتل است و ما را به یاد »هیتلر« می اندازد

زهرا علیدادی  رئیس مجلس شــورای 
اســلامی گفت: رژیــم صهیونیســتی در 
میدان بــه اهداف خود نرســیده و وارد یک 
جنگ پیچیــده ترکیبی شــده و با ترکیب 
عملیات ترور و جنگ روانی، به دنبال حذف 

فرماندهان مقاومت است.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در جلســه علنی مجلس شورای 
اســلامی در نطق پیش از دســتور، گفت: 
شهادت سید حسن نصرالله، سید شهیدان 
مقاومــت و رهبــر شــجاع و باتدبیر جبهه 
مقاومت، دل مســلمانان و آزادی خواهان 
جهان را به درد آورد و یک بار دیگر، خاطره 

تلخ فقدان شهید سلیمانی را  زنده کرد.
وی ادامه داد: این بار نیز  کثیف ترین انسان 
ها، دست به ترور ناجوانمردانه یکی دیگر از 
اولیای خدا زدند که با مبارزه موثر و ماندگار 
با بزرگترین دشمنان بشــریت، بیشترین 
خدمت را به انســانیت کرد. شهادت شاگرد 
اول مکتب امــام خمینــی )ره( را  به بزرگ 
معلم این مکتب یعنــی رهبر حکیم انقلاب 
تبریــک و تســلیت می گویــم و از خداوند 
متعال اســتدعا می کنم که ما نیــز بتوانیم 
در کلاس درس این مکتب، نمره شــهادت 

را کسب کنیم. 
قالیباف اظهار کرد: امید داریم شــهید سید 
حسن نصرالله و شهید حاج قاسم سلیمانی 
با ظهــور حضرت ولیعصر عجــل الله تعالی 
فرجه الشــریف، بار دیگر در پیروزی نهایی 
جبهۀ حق بــر جبهۀ باطــل نقش آفرینی 
مستقیم داشته باشــند و از خداوند متعال  
تقاضا می کنیم دیگر فرماندهان و شــهدای 
مظلوم مقاومت در لبنان را با سید شهیدان 

مقاومت محشور کند. 

اسرائیل هیچ محدودیتی در رعایت 
مرزهای انسانی برای خود قائل نیست

رئیس مجلس شــورای اسلامی متذکر شد: 
در حدود یک ســال گذشته، شــاهد قلاده 
پاره کردن سگ هاری بودیم که از انسانیت 
بویی نبرده و انواع جنایت های بشری را که 
تاریخ تاکنــون به خود ندیده اســت، بدون 
هیچ گونه شرمی و بی ترس از واکنش جدی 
بین المللی مرتکب شــده است. این دشمن 
جنایتکار، علی رغم اینکه هیچ محدودیتی 
در رعایت مرزهای انســانی برای خود قائل 
نبود، در میــدان به اهداف خود نرســیده 
و شکســت خورده و بنابرایــن وارد مرحله 
جدیدی از جنگ پیچیده ترکیبی شــده و 
تلاش می کند با ترکیــب عملیات های ترور 
و جنگ روانی، فرماندهان مقاومت را حذف 
و شــالوده ذهنی و پشــتوانه مردمی جبهه 
مقاومت را  تخریب و از این طریق،   شکست 

خود را به پیروزی تبدیل کند.
وی افزود: شناخت کامل از طراحی پیچیده 
دشمن  و برنامه ریزی دقیق ترکیبی در قبال 

آن که ان شــاءالله منجر به شکست دشمن 
خواهد شــد، امــری لازم اســت که تلاش 
می کنــم در ادامه، بــه نکات اصلی اشــاره 
کنم و تبیین دقیق تــر آن، وظیفه نخبگان 

و تحلیل گران است. 

این رژیم صهیونیستی نیست که 
دست برتر را دارد

رئیس مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
این نکات، گفت: بسیار مهم است که توجه 
کنیم خــلاف تصویری کــه در ذهن برخی 
ایجاد شــده، این رژیم صهیونیستی نیست 
که دســت برتر را دارد،   بلکــه برعکس به  
دلیل شکســت های بزرگ، بقا و موجودیت 
رژیم به خطــر افتاده و از روی اســتیصال  و 
برای جبــران شکســت های راهبری خود، 
روش های تاکتیکی تــرور و عملیات روانی 
را در پیــش گرفتــه اســت و بــرای اینکه 
مشــخص شــود ضعف رژیم صهیونیستی 
صرفاً یک ادعا نیســت، باید اشــاره کنم که 
احســاس امنیت، عنصر حیاتی برای بقای 
این رژیم  محســوب می شــود چرا که این 
رژیم بر پایــه وعده های رفاه و آســایش به 
ساکنان سرزمین های اشغالی، بنا گذاشته 
شده اســت و بدون احســاس امنیت، هیچ 
ســرمایه گذاری و پیشــرفت و رفاهی قابل 

تصور نیست. 
وی ادامه داد: عملیات طوفان الاقصی باعث 
شــد توهم امنیت که رژیم صهیونیســتی 
برای ســاکنان ســرزمین های اشــغالی 
ســاخته بود، به یکباره فرو ریزد و این رژیم 
بــا فضاســازی رســانه ای روی عناصری 
همچــون گنبدآهنیــن  و دیــوار حائل و 
قدرت اطلاعاتی توانسته بود برای ساکنان 
سرزمین های اشــغالی احســاس امنیت 
خیالی ایجــاد کند، به گونــه ای که همه بر 

این باور بودند که هیــچ گاه در خاک خود 
در معرض خطر قرار نمی گیرند اما عملیات 
طوفان الاقصــی به تمــام ارکان راهبردی 
و هویت ســاز آن ها ضربــه کاری زد و همه 
گزاره های امنیت ســاز را باطل کرد و باعث 
شــد توهم امنیت بــه ترس پایــدار برای 
ساکنان ســرزمین های اشــغالی تبدیل و 
بقای این رژیم در معــرض خطر جدی قرار 

گیرد.

روند اضمحلال موجودیت اسرائیل 
سرعت گرفت

قالیباف تاکید کرد: این رژیم برای بقای خود 
چاره ای به جز بازسازی توهم امنیت ندارد، 
بنابراین ناچار بود وعده های حذف حماس و 
آزادی اســرا  و ایجاد دولتی جدید در غزه را 
دهد، اما بعد از کشتار گسترده مردم غزه نه 
تنها به هیچ کدام از اهداف اعلام شده نظامی 
و سیاســی خود نرســید و نتوانست خیال 
ساکنان ســرزمین های اشــغالی را از خطر 
غزه آســوده کند، بلکه جبهه های جدیدی 
از کرانه باختری، لبنان، عراق، یمن  و حتی 
ایران گشوده شد. ترس پایدار از نبود امنیت 
در داخل ســرزمین های اشــغالی تشدید 
شــد و روند اضمحلال موجودیت اسرائیل 

سرعت بیشتری گرفت. 
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
بر این اساس، تا زمانی که رژیم صهیونیستی 
نتواند گروه هــای مقاومــت مانند حماس 
و حزب الله و دیگــر ارکان مقاومت را که به 
صورت یکپارچه عمل می کنند حذف کند، 
نمی تواند امنیتی پایدار بــرای خود ایجاد 
کند و بیش از گذشته موجودیت خود را در 

خطر فروپاشی خواهد دید.
وی اظهــار کرد: ایــن رژیم بــا کمک تمام 
حامیان غربی و عربی خود از هنگامی که به 

این جمع بندی رســید که توان پیروزی در 
میدان را ندارد و با حملات هوایی نمی توان 
پیروزی راهبردی کســب کــرد، طراحی 
جدیدی را شروع کرده اســت که بر اساس 
آن با نفــوذ اطلاعاتی و تــرور عناصر موثر 
جبهه مقاومت و بــا جنگ روانی پیچیده ای 
که در پیش گرفته اســت، تــلاش می کند 
ســاختارهای عملیاتی جبهــه مقاومت را 
تضعیف کند و در ادامه از یک طرف شالوده 
ذهنی نیروهای مقاومت را تخریب و از طرف 
دیگر برای سربازان و نیروهای داخلی خود  
تصور پیروزی ایجاد کرده تــا از این طریق 
بتوانــد در جبهه نظامــی و راهبردی هم به 
پیروزی برســد، به  عبارت دیگر ما از جنگ 
نظامی که رژیم در آن شکست خورده است، 
وارد جنگ اراده ها شده ایم و پیروزی، از آن 
کســی خواهد بود که در اراده پیروزی اش 

خللی ایجاد نمی شود. 

رژیم صهیونیستی در میدان جنگ 
نظامی شکست خورده است

 قالیباف بیان کرد: آنچه گفته شــد به معنی 
شکســت رژیم در میدان جنــگ نظامی و 
تــوان او در عملیات تــرور و عملیات روانی 
اســت، اما این رژیم در تحلیــل خود دچار 
خطای محاســباتی شــده کــه بی تردید 
باعث شکســت دوباره اش می شود و خطای 
محاسباتی در این اســت که جبهه مقاومت 
بر پایه  مبانی عمیق قرآنی و بر اســاس باور 
به سنت های الهی ایجاد شده است، اگرچه 
نقش اشخاص در این جبهه حتماً موثر است 
و شــهادت بزرگ مردی مثل شــهید سید 
حســن نصرالله لطمه ای جدی به جبهه ی 
مقاومت خواهد زد، اما شــهادت اشخاص، 
شــالوده کار را مختــل نمی کنــد و نه تنها 
در اراده نیروهــای مقاومت خللــی ایجاد 

نمی شــود بلکه براســاس متن آیات قرآن 
کسانی که در انتظار شهادت به  سر می برند، 
با آرامش و اطمینانی کــه  خدا بر قلب های 
آنان نازل می کند و با ایمانی بیشتر و اراده ای 

قوی تر جهاد را ادامه می دهند.
وی اظهار کــرد:  اگر قرار بود بــا رفتن افراد 
راه مقاومت به شکست بیانجامد، با شهادت 
شهید حاج قاسم سلیمانی نباید امروز شاهد 
این همــه پیــروزی و پیشــرفت در جبهه 

مقاومت می بودیم. 
ساختارهای حزب الله در طول چند دهه به 
گونه ای نهادینه شــده است که نقصان نبود 
فرماندهان فعلــی در زمانی کوتــاه ترمیم 
می شــود و بر این اســاس با پیروزی جبهه 
مقاومت در جنگ اراده هــا خواهیم دید که 
ارکان مختلف مقاومــت با کمک جمهوری 
اســلامی ایــران، بــه  صورتــی یکپارچه، 
قدرتمندانــه بــه رویارویی با رژیــم ادامه 
خواهند داد و شکســت این رژیم در میدان 
نبرد اســتمرار خواهــد یافــت و در نتیجه 
تصویر پیروزی در جبهه دشــمن در مدتی 

کوتاه  فرو خواهد ریخت.

امنیت از دست رفته رژیم 
صهیونیستی باز نخواهد گشت

رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: به 
زودی مشخص خواهد شد که ممکن است 
با عملیات ترور، مقاومت ضربه بخورد اما این 
پیروزی های مقطعی و تاکتیکی نمی تواند 
جــای شکســت های راهبــردی را گیرد و 
امنیت از دســت رفته باز نخواهد گشــت. 
ساکنان ســرزمین های اشغالی امید خود را 
برای آینده بیش از گذشته از دست خواهند 
داد و سرعت اضمحلال موجودیت اسرائیل 

شدت بیشتری خواهد گرفت. 
وی افزود: درباره موضع جمهوری اسلامی 
در برابر جنایت های باند ترور صهیونیستی 
بایــد بگویم که مــا حمایــت از مقاومت را  
اقدامی بر اســاس باورهای عمیق انسانی و 
اسلامی و همچنین حفظ و تقویت مقاومت 
را  بخشی از ارکان استراتژیک تامین امنیت 
ملــی و امنیت منطقه در برابــر تجاوزگران 
صهیونیســت می دانیم و بر اســاس حکم 
شرعی رهبر انقلاب در کمک به مقاومت تا 
هر سطحی که لازم باشد، به خود تردید راه 

نخواهیم داد.
قالیباف گفت: همچنیــن معتقدیم رژیم 
صهیونیســتی با پشــتیبانی های نظامی، 
امنیتی، اطلاعاتی مالی، رســانه ای و بین 
المللی آمریکا اقدامــات جنایتکارانه خود 
را  طراحی و اجرا می کند و ایالات متحده 
در تمام این جنایت ها شریک جرم است و 
تا زمانی که رژیم صهیونیســتی را  مجبور 
به رعایــت چارچوب های انســانی و بین 
المللــی نکرده اســت، باید تبعــات آن را 

بپذیرد.
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عضویت کشورهای جدید در بریکس قفل شد
وزیر امور خارجه روســیه اعلام کرد که اعضای کنونــی گروه بریکس 

معتقدند که ورود کشورهای جدیدی به این گروه فعلًا میسر نیست.
ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه، طی نشســتی در حاشیه 
برگزاری مجمع عمومی ســازمان ملل، گفت: اعضــای گروه بریکس 
عضویت کشورهای جدید در این گروه در شــرایط کنونی را امکانپذیر 

نمی دانند.
لاوروف تأکید کرد: در موضوع گســترش گــروه بریکس، همه اعضای 
کنونی بریکــس عدم پذیرش اعضــای جدید به این گروه در شــرایط 
کنونی را منطقی می دانند. ما تا پیش از این ۵ کشــور بودیم اما حالا ۱۰ 
کشور هستیم. بریکس نیاز به فراهم کردن شرایط برای ورود تدریجی 
و آشنا شــدن کشــورهای جدید الورود با قواعد این گروه است که در 
طول سالیان شــکل گرفته اســت.وزیر امور خارجه روسیه در سخنان 
خود افزود که در حال حاضر بیش از ۲۰ کشــور درخواســت شراکت و 
همکاری با بریکس را مطرح کرده و ۱۰ کشــور نیز خواســتار عضویت 
دائمی در بریکس هستند. در نشســت پیشروی گروه بریکس در کازان 

پیشنهاداتی در مورد اعضای آتی این گروه مطرح خواهد شد.
گروه بریکس در سال ۲۰۰۹ توسط چهار کشــور برزیل، هند، روسیه، 
و چین تشکیل شد و در ســال ۲۰۱۰ نیز آفریقای جنوبی به این کشور 
پیوست. از ابتدای ســال جاری نیز پنج کشــور ایران، عربستان، مصر، 

امارات، و اتیوپی به گروه بریکس اضافه شده اند.

مجری طرح برنج وزارت جهاد:
انبارها پر از برنج است و نیازی به واردات نیست

مجری طرح برنج وزارت جهاد کشــاورزی گفت: با توجه به پیش بینی 
برداشت ۲.۷ میلیون تن برنج و واردات ۴۹۱ هزار تن در ۵ ماهه نخست 

امسال، دیگر نیازی به واردات مجدد نیست.
 ســهراب ســهرابی، مجری طرح گندم و برنج وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: با توجه به پیش بینی برداشت ۲.۷ میلیون تن برنج، واردات ۴۹۱ 
هزار تن از این محصول در ۵ ماهه نخســت امسال و باقیمانده انبارهای 
کارخانه های شالی کوبی و کشــاورزان از سال گذشته، نیازی به واردات 
نداریم.وی تصریح کرد: انبار کارخانه های شــالی کوبی و کشاورزان در 
سال جاری مملو از برنج بوده و دغدغه کشــاورزان در زمینه فروش این 
محصول اســت.وی ادامه داد: باقیمانده برنج انتقالی در انبار کشاورزان 
از سال ۱۴۰۲ به سال ۱۴۰۳ دست کم ۱۰۰ هزار تن است.سهرابی نیاز 
سالانه برنج کشور را با احتســاب جمعیت ۸۶ میلیون نفری و متوسط 
ســرانه مصرف ۳۵ کیلو گرم، حدود ۳ میلیون تن بــرآورد کرد و گفت: 
اما بنا به دلایلی همچون همه گیری کرونــا و تغییر رژیم غذایی روزانه، 
ســرانه مصرف طبق گزارش مرکز آمار ایران و موسســه پژوهش های 
برنامه ریزی، اقتصادی کشاورزی و توسعه روســتایی به ۲۷ کیلو گرم 
رسیده اســت.مجری طرح گندم و برنج وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
اگر سرانه مصرف برنج بر اساس گزارش مرکز آمار این عدد باشد، تولید 

و تامین ۳ میلیون تن برنج، نیاز ۱۱۱ میلیون نفر را برآورده می کند.

وی بار دیگر بر عدم نیاز به واردات برنج به کشور تاکید و بیان کرد: بارش 
خوب فصل بهار و اقداماتی مانند توزیع به موقع کود، اســتفاده از بذور 
اصلاح شده، توسعه کشت های مکانیزه، استفاده از رتون و کشت مجدد 
در شــالیزارها، اجرای پروژه خشــکه کاری و آبیاری تناوبی به افزایش 

تولید و بهره وری در واحد سطح کمک کرده است.
ســهرابی در همین حال گفت: در برنامه هفتم توسعه، خودکفایی ۹۰ 

درصدی برنج هدف گذاری شده است.
 

مدیرکل دفتر غرب آسیا سازمان توسعه تجارت مطرح کرد
تشکیل کمیته تجارت ترجیحی ایران و عمان

مدیر کل دفتر غرب آسیا ســازمان توســعه تجارت ایران ضمن اشاره به 
اهمیت امضــای موافقت نامه هــای ترجیحی در رونق تجــارت خارجی 
از تشــکیل کمیته تجارت ترجیحی ایــران و عمان خبــر داد.به نقل از 
سازمان توســعه تجارت، عبدالامیر ربیهاوی با اشــاره به اهمیت توسعه 
همکاری های اقتصادی ایران با ســلطنت عمان، گفت: ســال گذشته در 
حاشیه بیستمین کمیسیون مشترک دو کشور، مقرر شد موضوع تجارت 
ترجیحی بین ایران و عمان در دســتور کار معاونان وزارت صمت و وزارت 
تجارت و ســرمایه گذاری عمان قرار داده شــود.این مقام مسئول ادامه 
داد: جهت اجرایی کردن این مصوبه اولیــن دور مذاکرات طی کمیته ای 
تخصصی در تیر ماه ســال جاری با حضور نمایندگان ســازمان توســعه 
تجارت ایران در مسقط برگزار و دور دوم این مذاکرات در تاریخ ۱۵ لغایت 
۱۷ مهر سال جاری با حضور معاونان دو وزارت مربوطه و هیأت عمانی در 
تهران برگزار خواهد شد.به گفته مدیرکل دفتر غرب آسیا سازمان توسعه 
تجارت ایران؛ اجرائی شــدن تجارت ترجیحی بین ایران و عمان زمینه و 

بستر توسعه و افزایش حجم تجارت بین دو کشور را فراهم خواهد آورد.
ربیهاوی در پایان تصریح کرد: عمان از شــرکای مهــم تجاری در بین 
همسایگان ایران اســت که مطابق با آمارهای موجود صادرات ایران در 
۵ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ نســبت به مدت مشابه سال قبل ۳۵ درصد 

رشد کرد.
 

در نیمه نخست سال 1403
۱۰.۶ میلیون تن کالای اساسی در بنادر تخلیه شد

 ســازمان بنادر و دریانــوردی اعلام کــرد: از ابتدای امســال تا پایان 
شهریورماه، معادل ۱۰ میلیون و ۶۳۱ هزار و ۴۷۶ تن کالاهای اساسی 
در بنادر کشور تخلیه شد که حاکی از رشد ۱۰ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته اســت. میزان تخلیه کالاهای اساسی شامل گندم، 
جو، ذرت، سویا، برنج، شــکر و روغن در بنادر کشور طی ۶ ماهه نخست 
ســال ۱۴۰۳، معادل ۱۰ میلیون و ۶۳۱ هزار و ۴۷۶ تن بود که در این 
بین جو رشــد پنج درصدی، ذرت رشــد پنج درصدی، سویا رشد ۹۶ 

درصدی، شکر رشد ۱۰۰ درصدی و روغن رشد هفت درصدی داشت.
میزان تخلیه گندم طی نیمسال نخســت سال جاری معادل ۵۳۰ هزار 
و ۷۲۱ تن و میزان تخلیه جو نیز معادل یک میلیون و ۱۷۶ هزار و ۴۵۲ 
تن بود، همچنین میزان تخلیه ذرت نیز طی مدت مذکور معادل چهار 
میلیون و ۱۷۳ هزار و ۹۸۴ تن بود.علاوه بر این میزان تخلیه ســویا طی 
۶ ماهه نخست سال جاری معادل سه میلیون و ۴۹۶ هزار و ۹۲۱ تن بود 
که رشد ۹۶ درصدی را نشان می دهد. میزان تخلیه برنج نیز طی مدت 
مذکور، معادل ۶۵ هــزار و ۶۷۲ تن، بود.این در حالی اســت که میزان 
تخلیه شــکر طی ۶ ماهه نخست ســال جاری معادل ۵۶۱ هزار و ۸۱۲ 
تن بود که حاکی از رشــد ۱۰۰ درصدی تخلیه این کالا نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته اســت و میزان تخلیه روغن طی نیمسال نخست 
سال ۱۴۰۳ معادل ۶۲۵ هزار و ۹۱۴ تن بود که در خصوص این کالا نیز 

شاهد رشد هفت درصدی هستیم.

بازار

خریــدار  یــک کارشــناس اقتصادی 
می گویــد: در رابطه با تنــش فعلی، تجربه 
جنگ هشت ســاله با وجود تمایزات مهم، 
می تواند راهگشا باشــد. از جمله مهمترین 
اقدامــات بایــد تلاش بــرای رفــع فاصله 

طبقاتی و نابرابری های اقتصادی باشد.
 این روزها منطقه خاورمیانه در میانه جنگی 
قرار دارد که نفس های بسیاری را در اقصی 
نقاط جهان، در سینه ها حبس کرده است. 
جنگ طلبی اســرائیل، پس از کشتار دهها 
هزار نفر از مردم فلســطینی ساکن در غزه 
و کرانه باختری، حالا گریبان مردم لبنان را 

هم گرفته است.
 این میان به نظر می رسد پس از گذشت 
یک سال از عملیات ۷ اکتبر، صلح دورتر 
از هر زمان دیگری اســت و گســترش 
جنگ یــا افزایش ســطح تنش ها برای 
ماههــا، جــزو گزینه هــای محتمل تر 

محسوب می شود.
ایران بارها با سطوح مختلفی از تنش مواجه 

شده است. 
بارزترین نمونه آن را می توان جنگ هشــت 
ســاله با عراق دانســت. در آن ایام کشور با 
وجود همه تنگناهــا اداره شــد. اکنون به 
نظر می رســد خاورمیانه با تنــش فعلا باید 
کنار بیاید و ایران نیــز گرچه در خط مقدم 
درگیری های نظامی قــرار ندارد و مرزهای 
آن کیلومترهــا دورتــر از درگیری هــای 
مســلحانه اســت، باید بتواند از این گردنه 

سیاسی- نظامی عبور کند.
در همین رابطه حســین راغفر، کارشناس 
اقتصــادی دربــاره تنش هــای موجود در 
منطقه و چالش هــای اقتصــادی ایران به 
خبرآنلایــن گفت:» مســاله جنــگ برای 
ایران چیز جدیدی نیست. گرچه همچنان 
نسبت به ابعاد و چگونگی تنش های منطقه  
خاورمیانــه تردید وجــود دارد ولی چیزی 
که می توانم به آن اشــاره کنم این است که 
ایران پس از انقلاب همواره در یک وضعیت 
جنگی یا شبه جنگی بوده است. به این معنا 
که مراودات اقتصادی ایــران پس از انقلاب 

هیچ گاه »نرمال« نشد.«

او افزود:» ایران در ۴۵ سال گذشته بحران ها 
و تنش های متعددی از جمله جنگ هشت 
ساله را از سر گذرانده اســت و نمی توان آن 
را کشوری کم تجربه فرض کرد. گرچه باید 
بپذیریم که تنش فعلی هم قابل مقایســه با 
ابعاد تنش های پیشــین، لااقل برای ایران 

نیست.
 به طور مثال در مقایســه با جنگ هشــت 
ساله با عراق، اســرائیل جایگاهی به مراتب 
منفورتر در جهــان دارد و جهانیان جنایات 
مکــرر او را در همین یک ســال گذشــته 
دیده اند. همچنین چون ایران با اســراییل، 
مانند عــراق مرز مشــترک نــدارد، ابعاد 
درگیری بعید اســت به شکل اشغال نظامی 

درآید.«
راغفــر گفت:»مــن از صمیم قلــب آرزو 
می کنم تنش های بیش از این نشــود ولی 
حتی اگر خدای نکرده جنگ مســتقیمی 
هم آغاز شــود، بدون توجه بــه ظرفیتها و 
بنیه داخلی کشــور، خروج از مشکل بسیار 
ســخت تر خواهد شــد. وضعیــت بحرانی 
سیاستهایی را ایجاب می کند که نسبت به 

سیاستهای فعلی متفاوت هستند.«
وی دوره جنگ هشــت ســاله را یک دوره 
برجســته از نظر حمایتهای مردم و انسجام 
عمومی در جامعه دانســت و ادامه داد:» به 
باور من این عاملی تعییــن کننده در دوره 

جنگ با عراق بعثی بود. 
ایــن را حتــی می تــوان در گفته هــای 
فرماندهان و مســئولان وقت هم مشاهده 
کرد که به صراحــت بر این عامــل تعیین 
کننده انگشــت می گذارند. پرواضح است 
که تنش هایی چون جنگ بدون انســجام 
عمومــی و همدلی حداکثــری میان عموم 
مردم، اعــم از طبقــه کارگر و متوســط، 
بــا مســئولان کشــور ممکن نمی شــد و 

نمی شود.«
عضو هیات علمی دانشــگاه الزهرا، با اشاره 
به نقش توان و انســجام داخلــی در گذر از 
بحران پیش رو، خاطرنشــان ساخت:» در 
زمان جنگ علی القاعده مسئولان وقت کم 
تجربه تر از دهه دوم و سوم انقلاب بودند ولی 
به دلیل سلامت اخلاقی که داشتند، خطاها 
با سهولت بیشــتری رفع می شدند. اکنون 

یکی از چالش های اساســی کشــور، وجود 
فساد در اقتصاد اســت. کنترل و رفع فساد 
در داخل به سرعت می تواند انسجام مردمی 

را بیشتر کند.«
او با اشــاره به جنایات متعدد اســراییل در 
یک سال گذشــته و دولت راست و افراطی 
نتانیاهو گفت:» اگر جنگــی خدای نکرده 
در گرفت بایــد به یاد داشــت کــه امروز 
جنایتکاران زیادی در مسند قدرت هستند 
که در مقابل این سطح از تبهکاری پس از ۷ 
اکتبر، سرِ باز ایستادن ندارند. آنها در جهان 
رسوا هستند ولی هنوز توان خرابکاری هم 
دارند. لذا باید به نفوذی های احتمالی توجه 

کافی شود.«
راغفــر تصریح کــرد:» کشــور می تواند با 
انســجامی عمومی ســراغ تنشــی برود 
که یکســره به مردم خاورمیانــه تحمیل 
شده اســت به شــرط اینکه موانع و اسباب 

تنش های درونی را کنار گذاشت. 
همانطوری که در زمان جنگ با رژیم بعثی 
عراق مشــاهده شد، سیاســتگذاری های 
زمان جنگ چون میل مشــخص و واضحی 

بــه عدالت اجتماعی داشــت، به ســرعت 
بخش مهم و اثرگــذاری از توده های مردم 
را بــه پشــتیبانی از جمهوری اســلامی 
کشــاند. هم اکنون نیز باید به رفع تبعیض 
و نابرابری های موجود اقــدام کنند تا دفاع 
عمومی از سوی توده های مردم هم محقق 

شود.«
وی افزود:» متاســفانه توده هــای مردم، 
یعنی طبقه متوســط و مزدبگیــر، بازنده 
سیاســتگذاری های ۳۵ ســال گذشــته 

بودند. 
بــر  حاکــم  جهت گیــری  تغییــر  بــا 
سیاستگذاری های پس از دهه اول انقلاب، 
قطعا با حضور گســترده تر مــردم در کنار 
جمهوری اسلامی، می توان بحران فعلی را 

هم با هزینه کمتری رفع کرد.«
راغفر خاطرنشان ســاخت:» دفاع از کشور 
یا عبور از تنش های امــروز، تنها با حمایت 
یک بخش برخوردار و صاحب ثروت ممکن 

نخواهد بود.
 لــذا رفع تنــش فعلــی نیازمنــد حضور 
گسترده تر مردم اســت و حضور مردم هم 
بــدون رفــع نابرابری های موجود بســیار 
دشــوار خواهد بود. در این شرایط است که 
نباید محدودیت منابع تنها به شکل قیمتی 
توزیع شود. یعنی آنچنان منابع مورد نیاز را 
گران کرد که فقط ثروتمندان به آن دســت 

یابند.«
این کارشناس اقتصادی با اشاره به تجربه 
جنگ هشت ســاله، گفت:» باید سهمیه 
بندی منابعی کــه در آن دچار محدودیت 
هســتیم را آغاز کنیم و این سهیمه بندی 
به نحوی باشــد که نیازمندان به آن دست 
پیدا کنند، نــه صرفا ثروتمنــدان. منابع 
کشــور از منابع ارزی آغازی می شــود تا 

منابع انرژی. 
این منابــع بایــد بــه شــکلی عادلانه به 
متقاضیــان آن و بــر مبنــای اولویتهــای 
کشــور اختصاص یابد. به زبان دیگر گذر از 
تنش هایی چون جنگ بدون کنار گذاشتن 
سیاســتهای نولیبرالی و تعدیل ساختاری 

عملی نمی شود.«

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرد، پیشــنهاد 
افزایش حقوق کارگران معادن را در شــورای عالی کار 

بررسی و تعیین خواهیم کرد.
 حقوق کارگران که بخش اعظمی از شــاغلان کشور را 
به خود اختصاص داده اند همواره محل گلایه و اعتراض 
بوده اســت. تعیین حداقل سبد معیشــت که مبنایی 
برای تعیین حداقل دســتمزد کارگران محسوب می 
شــود نه تنها رفاه اجتماعی آنها را صفر کرده که تامین 
ضروریــات روزمره این خانــواده ها را بــا چالش های 

بسیاری همراه کرده است.
نماینــدگان جامعه کارگــری در شــورای عالی کار 
هر ســال در نیمه دوم ســال با چانه زنی با نمایندگان 
دولتــی و کارفرمایی به دنبال بهبــود وضعیت معاش 
قشــر کارگران بوده و همیشه نمایندگان بخش دولتی 

یکی از مخالفان سرســخت ایــن افزایش به 
بهانه افزایش نرخ تورم محســوب می شوند. 
این وضعیت برای آن گــروه از کارگرانی که 
مشمول سختی کار می شوند شرایط بدتری 

دارد.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی دولت 
چهاردهــم هنــگام رای اعتمــاد مجلس 

شــورای اســلامی، اعلام کرد برای ســال آینده به 
شکل آزمایشی حداقل دســتمزد کارگران را مطابق 
نرخ تورم لحاظ مــی کند. حال باید دیــد این وعده 

محقق خواهد شد.
از ســوی دیگر بخشــی از کارگران از جمله شــاغلان 
معدن همواره با خطرات و بیماری های بسیاری دست 
و پنجه نرم مــی کنند. انفجار معدن طــزره دامغان در 

۱۲ شهریور ۱۴۰۲ و تکرار این حادثه در ۳۱ 
شهریور ۱۴۰۳ در فاصله یک سال در معدن 
زغال ســنگ طبس )معدن متعلق به وزارت 
کار( ســطح ایمنی معادن کشــور را با اما و 
اگرهایی همراه کرده اســت. در کنار ایمنی 
کار، مسئله ساعات کار و میزان دستمزد این 
قشــر نیز از دیگر موضوعات مــورد بحث در 

بین مدیران بالادست است.
احمد میدری، وزیرتعــاون، کار و رفاه اجتماعی درباره 
افزایش حقوق کارگران معدن معتقد اســت، شرایط 
معدن به گونه ای اســت که ریه های فرد به شدت دچار 
آسیب می شود و باید شــرایط به سمتی مدیریت شود 
که معدنچیان بیمار نشوند و دستمزد و حقوق آن ها به 

دلیل سختی کار افزایش یابد.

وی با اشــاره به وجود ۱۰ معدن در طبــس با بیان 
اینکه حقوق و دســتمزد کارگران ایــن معادن با هم 
متفاوت اســت، در ادامه یادآور شد، دستمزد برخی 
کارگــران ۱۴ میلیــون و برخی دیگــر ۲۸ میلیون 

تومان است.
میدری می گوید، معدن نماد ســختی کار اســت، 
اما حقــوق کارگران آن کافی نیســت و نباید حقوق 
کارگرانی که در معادن به صورت حجمی مشــغول 
کار هســتند و با بی ثباتی شــغلی مواجه هســتند، 
کمتر از نیروهای رســمی باشــد و عادلانه این است 
که دریافتی این کارگران متناســب یا حتی بیشــتر 
از نیروهای رســمی باشد؛ پیشــنهاد افزایش حقوق 
کارگران معادن را در شــورای عالی کار بررســی و 

تعیین خواهیم کرد.

وزیر

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:پیشنهاد افزایش حقوق کارگران معادن در شورای عالی کار بررسی می شود

استاد اقتصاد دانشگاه تهران مطرح کرد

لایحه جدید تجارت، قانونی ضد تجارت
محمدحســین مقدم  یــک اقتصاددان 
گفت: به نظر مــن لایحه جدیــد تجارت، 
تسهیل شرایط تجارت نیســت بلکه قانون 
ضد تجارت است. بعضی مواقع قانون نباشد 

بهتر از یک قانون بد است.
علی اکبر نیکو اقبال گفت: به نظر من لایحه 
جدید تجارت، تســهیل شــرایط تجارت 
نیست بلکه قانون ضد تجارت است. بعضی 
مواقع قانون نباشــد بهتر از یــک قانون بد 
است. یک قانون بد جلوی کارها را می گیرد، 
دردسرهای جدید ایجاد می کند. این لایحه 
هم بسیار طولانی اســت و هم بسیار مبهم، 
برای فهم آن باید شرکت حقوقی استخدام 

کرد، بدرد تجار نمی خورد.
هر قانونــی با توجه بــه گذر زمــان نیاز به 
اصلاحاتی دارد. قانــون تجارت ایران نیز که 
عمری نزدیک به یک قرن دارد مســتثنی 

نیست. 
فرآیند اصلاح این قانون از دودهه قبل آغاز 
شد و در نهایت در ۱۳۴۳ ماده لایحۀ جدید 
تجارت توســط مجلس شــورای اسلامی 
تصویب و برای بررســی به شــورای نگبان 

ارسال شد.
 تعــداد مواد لایحــۀ جدید تجــارت بیش 
از ۲ برابــر قانــون قبلی تجارت اســت که 
کارشناســان معتقدند همین تعداد بالای 
مواد موجــب دخالت های بی مــوردی در 
عرصــۀ حقوقی و اقتصادی شــده اســت. 
دراین باره علی اکبر نیکو اقبال، عضو هیأت 
علمی دانشــکده اقتصاد دانشــگاه تهران 

توضیحاتی را در گفت وگو با مهر ارائه داد.

قانون بد، موجب اطاله دادرسی 
می شود

علی اکبر نیکو اقبال، استاد اقتصاد دانشگاه 
تهران تعداد بالای مواد لایحۀ جدید تجارت 
را ایــرادی مهم دانســت: »لایحــۀ جدید 
تجارت مفصل، طولانی اســت و اساساً این 
تعداد زیاد عجیب و غریب زیاد است. به نظر 
من که این قانون ضد تجارت اســت؛ چون 
قانون تجارت به این معنا است که به راحتی 
مســائل چه پولــی- مالی، چــه مبادلات 
را در اســرع وقت به اتمام برســاند. اگر قرار 
باشد که کسی شکایتی داشــته باشد و این 
شکایت ۵ ســال در دادگاه طول بکشد که 
تاجر ورشکست می شود. به نظرم این قانون 

تجارت نبود.«
این استاد دانشــگاه تهران از اطاله دادرسی 
گفت: »یک موضوع ساده را وکلای زبردست 
می توانند چندین دهه طولش بدهند، وای 
به حال چنیــن قانونی که ایــن همه ریزه 
کاری های عجیب و غریــب دارد. مگر همه 
چیز باید با قوانین حل و فصل شــود. شــما 
یک مجازات درســت بگذارید. وقتی مبالغ 
بسیار هنگفت به ســرانجام نمی رسد، این 
قانون تجارت چه کمکــی می خواهد کند. 
در نتیجه حتی در تجارت معمولی و جزئی 
بین شــرکت های کوچک کافی است یک 
نفر سوءنیت داشته باشــد و در جریانی که 
ناصواب باشــد، ســودی ببرد. طرف مقابل 
برای اینکه به حقش برسد باید ۵ سال بدود 
خب معلوم است از حقش می گذرد، ارزش 

ندارد دنبال این کار برود.«

چطور چنین قانونی تصویب شد؟
نیکو اقبال لایحۀ جدیــد تجارت را موجب 
ناامیدی دانست: »من تعجب کردم که این 
همه افراد فهیم، برجسته و خوب در مجلس 
هستند چطوری می شود که چنین چیزی 

را تصویب کرد.
 این جریان انقدر طولانی و مفصل اســت 
که بیشــتر ناامیدی ایجــاد می کند. من 
این را نپســندیدم ولی مــن اقتصاددان 
هســتم. منتظرم ببینم کــه حقوقدان ها 
چه می گویند. چرا این به تصویب رســیده 

است. 
در جامعــه ای که اصــلًا قانون هــم وجود 
نداشــته باشــد عقل ســلیم بیــن ۲ نفر 
تصمیم گیــری و نهایــت یکــی را محکوم 
می کند. احتیاج به ایــن قوانین ندارد. عقل 
ســلیم مبنــای معاملات و تجارت اســت. 
راســتی و درســتی مبنای کار اســت. این 
موارد هــم ۱۰ الی ۲۰ تا نبود. ســر به فلک 

می کشید.«

برای فهم لایحه جدید باید یک 
شرکت حقوقی استخدام کرد

این اقتصاددان از اســتفاده کردن از نظرات 
حقوقدان هــا و اســاتید دانشــگاه گفت: 
»فهمیدنش یک داســتان عجیب و غریب 
چند ساله است؛ وای به حال اینکه کمی هم 

عریض و طویل باشد. 
باید قبــل از اینکه به تصویب برســد مورد 
توجه حقوقدانان قرار گرفته می شد. اساتید 
دانشــگاه داریم. ببینیم نظراتشان چه بود. 

از آن ها اســتفاده می کردند. از همه مهم تر 
اینکه باید کوتاه باشد، نه به عجیب و غریبی 
لایحۀ جدید تجارت! یک شرکت حقوقی را 

باید استخدام کند.
 برایش توضیح دهند تاجــر چه می گوید و 
نمی گویــد؛ چکار باید کــرد و نباید کرد. به 
نظرم قانون تجارت برای مبنای حرکت تجار 

بودن یک چیز بسیار ساده و اولیه باشد.«

در لایحۀ جدید تجارت 
تجدید نظر شود

نیکو اقبال: »به نظر من این قانون تســهیل 
تجارت نیســت بلکــه قانون ضــد تجارت 
است. تجارت باید بحث بســیار ساده باشد. 
معاملــه ای انجام می دهد. قــراردادی بین 

طرفین بسته می شود.
 باید به اجرا گذاشــته شــود؛ ولی این طور 
که می بینــم تمام ایــن واردکننــدگان و 
صادرکنندگان کوچک و بزرگ باید شرکتی 
را به استخدام خودشان در بیاورند یا وکیلی 
بگیرند که بگویند ایــن کار را کن، این کار را 

نکن؛ چون مثلًا اینجا مخالف قانون است. 

این دردسرهای تجارت را خیلی بالا می برد. 
به نظر مــن اگر یــک قانون کوتــاه، قوی و 

محکم باشد، همین قدر کافی است.
 قاضــی هــم بالاخــره بایــد در ایــن 
شکایت هایی که می شــود حتماً این فهم 
و شــعور را دارد که بتواند تشخیص بدهد 
کســی که سوءاســتفاده کرده اســت را 
محکوم کند؛ نــه اینکه از ایــن تعداد زیاد 
مــواد قانونی هــر وکیلی بتواند ســال ها 

مسئله را بپیچاند.«
این استاد اقتصاد دانشــگاه تهران در پایان 
گفت: »بهتر اســت که تجدید نظری شود. 
بعضی مواقــع قانون نباشــد بهتــر از یک 
قانون بد است. یک قانون بد جلوی کارها را 
می گیرد، دردسرهای جدید ایجاد می کند. 
ببخشید که این را می گویم مملکت ما که از 
نظر اقتصادی نابود شده است، دیگر نابودتر 

از این نکنید. 
بگذارید یک کمی مملکت شکوفا شود. چرا 
تجار صحبح العمل باید کارشــان به دادگاه 
بکشــد. به نظر مــن خیلی دارنــد قضایا را 

پیچیده تر می کنند.«



هشدار وزارت بهداشت به مردم؛
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صفر تا 100 تاکسی برقی

هزینه هر بار شارژ تاکسی برقی چند؟
مدیرعامل تاکســیرانی تهران گفت: هزینه هر بار شارژ تاکسی برقی در 

ایستگاه های تعیین شده در پایتخت بین ۲۵ تا ۳۰ هزار تومان است.
شــادی مالکی افزود: ظرفیت باطری خودرویی که به عنوان تاکســی 

برقی در تهران فعال بوده، ۵۴ کیلو وات است.
وی ادامه داد: تقریبا هر یک روز در میان نیاز به شارژ دارد و با هر بار شارژ 

بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ کیلومتر پیمایش دارد.
مالکی تاکید کرد: هزینه هر بار شارژ بین ۲۵ تا ۳۰ هزار تومان است.

مدیرعامل تاکســیرانی تهران ادامه داد: تکنولوژی هر روز رو به رشد و 
ارتقا است و امیدواریم روزی برســد که شارژ خودروهای برقی از طریق 
نور خورشید انجام شــود که این مهم مستلزم ایجاد زیرساخت هایی در 

این زمینه است.
وی افزود: ممکن اســت کمبودهایی در تامین برق داشــته باشیم اما 
در دراز مدت باید کشور به سمت اســتفاده از انرژی های سبز از جمله 

خورشیدی حرکت کند.
مدیرعامل تاکســیرانی تهران ایــن را هم گفت: یکــی از مطالباتی که 
در کشــورهایی که به سوی برقی ســازی حرکت کرده اند این است که 
تعرفه های خانگی برق به صورتی تعریف شــود کــه خودروی برقی در 

خانه اگر شارژ شود خیلی بر بحث افزایش تعرفه برق خانگی اثر نگذارد.
وی افزود: در حال حاضر این زیرساخت را در کشــور نداریم و چنانچه 
راننده، خودروی برقی خود را از طریق کنتور خانگی شارژ کند با قبضی 
مواجه می شود که ممکن است نســبت به قبل افزایش فاحشی داشته 
باشد که این باعث می شود راننده به ایستگاه های درون شهری مراجعه 

کند و این موضوع انتظار برای شارژ خودرو را طولانی تر می کند.
مدیرعامل تاکسیرانی تهران ادامه داد: با توجه به اینکه شارژر خانگی به 
رانندگان خودروی برقی داده شــده در خانه معمولا بین هفت تا هشت 
ساعت طول می کشــد که البته این به ظرفیت باطری خودرو بستگی 

دارد.
مالکی یادآور شــد: در شارژ ســریع یا DC یعنی ایســتگاه های درون 

شهری این شارژ بین ۴۵ تا ۵۰ دقیقه طول می کشد.

سرهنگ موسوی پور اعلام کرد
وی رسوبی در پارکینگ های تهران ۷ هزار خودر

رییس پلیس راهــور پایتخت در خصوص تعییــن تکلیف خودروهای 
رسوبی، از شهروندان خواســت اگر وســایل نقلیه آنها به هر دلیلی در 
پارکینگ توقیف شده است هرچه زودتر نســبت به ترخیص آن اقدام 

کنند.
سرهنگ سید ابوالفضل موســوی پور رییس پلیس راهور تهران بزرگ 
گفت: برابر دســتور عمل صادره ازســوی قوه قضائیه، خودروهایی که 
بیش از یک سال در پارکینگ ها توســط پلیس یا مراجع قضائی توقیف 
شــده اند، مالکین آنها موکلف و موظف هستند در اولین فرصت تکلیف 

خودرو های خود را مشخص کرده و برای ترخیص آن اقدام کنند.
وی ادامه داد: در غیر این صورت ۳ ماه پس از اطلاع رسانی پلیس راهور 
که از اول مهر ماه ۱۴۰۳ آغاز شــده است خودرو در حکم رها شده تلقی 
خواهد شد و مراجع قضای وضعیت این خودرو را تعیین تکلیف کرده و 

پس از آن به ستاد اجرایی خودرو واگذاار خواهند شد.

رییس پلیس راهور تهران بزرگ بیان داشــت: از مالکین و شــهروندان 
پایتخت نشین درخواست داریم که اگر وســایل نقلیه آنها به هر دلیلی 
در پارکینگ ها توقیف شده است به قید فوریت جهت ترخیص خودرو 
مذکور اقدام کنند.ســرهنگ موســوی پور افزود: حداقل یک سال از 
انتقال خودرو به پارکینگ باید گذشته باشد، مالک باید تکلیف خودرو 
خود را روشــن کند یا ترخیص میکند یا به هر دلیلی اگر تا یک ســال 
خودرو را از پارکینگ ترخیص نکردند به دســتور قاضی جز اموال ستاد 

اجرایی فرمان امام )ره( محسوب می شود.
سرهنگ موســوی پور گفت: اگر ماشین قابل اســتفاده باشد پلاک را 
ازآن حذف کــرده و داخل مزایده می رود و دارای پلاک جدید شــده و 
قیمت گذاری میشــود و اگر مالک اصلی ادعای مالکیت نداشــت قبل 
از فروش به اشــخاص، تعدادی از همکاران کارشناس بنده آنا را قیمت 
گذاری میکنند و اگر طی فروش خودرو، مالک با مدارک موجود ادعای 

مالکیت داشت برحسب روز قیمت به مالک پرداخت می شود.
وی افزود: یکی دیگر از علت این حجم از خودرو های رســوبی این است 
که پرداخت کردن هزینــه خلافی و پارکینــگ از قیمت اصلی خودرو 
بیشتر اســت پس در نتیجه مالکین از ترخیص خودروی خود منصرف 

می شوند.

اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران اعلام کرد
آمادگی اسکودا برای طرح شکایت علیه جنایات 

رژیم صهیونیستی
اسکودا در بیانیه ای ضمن محکومیت جنایات اخیر رژیم صهیونیستی 

برای طرح شکایت علیه عاملان جنایت اعلام آمادگی کرد.
 اتحادیه سراســری کانون های وکلای دادگســتری ایران در بیانیه ای 
ضمن محکومیت جنایات اخیر رژیم صهیونیســتی در ضاحیه لبنان و 
تســلیت شــهادت جمعی از مردم و نیز دبیرکل حزب الله لبنان، اعلام 
آمادگی کرد که در همــکاری با دولت جمهوری اســلامی ایران، علیه 
عاملان و آمران این جنایات وحشــتناک، در دادگاه بین المللی کیفری 

اقامه دعوا کند.متن کامل این بیانیه به شرح زیر است:
»در ســایه تاریک جنایت هایی که دســتان آلوده رژیم صهیونیستی 
در لبنان به ثبت رســانده، به دل های زخم خورده انســانیت، صدمه ای 
دیگر افزوده شــد.اتحادیه سراســری کانون های وکلای دادگستری 
ایران، با قلبی پر درد و صدایی رســا، جنایات شنیع رژیم صهیونیستی 
در منطقه ضاحیه در جنوب لبنان و شهادت مردم بی گناه این منطقه و 
نیز دبیرکل حزب الله لبنان را به شدت محکوم می کند. این اقدام، نه تنها 
نقض بارز حقوق بشــر و اصول حقوق بین الملل اســت، بلکه تهدیدی 

جدی برای صلح و ثبات در منطقه محسوب می شود.
این فاجعه، نه تنها زخم های عمیق بر جسم و جان انسان ها می زند، بلکه 
روح آزادی و عدالت را نیز به چالش می کشد. مردم بی گناه، قربانیانی از 
جنگ و ناامنی، در محاصره آتش و خون، آرزوهای خود را در زیر ســایه 
ترور و وحشــت دفن کردند. این اقدامات نه تنها نقضی بزرگ بر اصول 

حقوق بشر، بلکه به مثابه جسارتی آشکار بر وجدان جهانی است.
اتحادیه سراســری کانون های وکلای دادگســتری ایران ضمن ابراز 
همدردی عمیق با خانواده های شــهدا و مردم لبنــان، به نمایندگی از 
جامعه وکلای کشــور، با عزمی راسخ و اراده ای اســتوار، آمادگی دارد 
در همکاری با دولت جمهوری اســلامی ایران علیه عاملان و آمران این 

جنایات علیه بشریت، در دادگاه بین المللی کیفری اقامه دعوا کند.

دیوار

معاون توســعه صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت:به 
نخبگانی که به شــرکت های دانش بنیان کمک کنند 
و تکنولوژی مورد نیاز دانش بنیان ها را توســعه دهند، 
تسهیلات بلاعوضی نظیر هزینه تحقیق و توسعه ارائه 

می شود.
 به نقل از صندوق نوآوری و شــکوفایی، آیین گشایش 
باشگاه رادیویی دانشــمندان جوان در محل صندوق 
نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری برگزار شد. 
در این جلســه دکتر ســیاوش ملکی فر معاون توسعه 
صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر ســیدمحمدرضا 
آقامیری رئیس دانشگاه شــهید بهشتی، وحید اسدی 
مدیر رادیو جوان و جمعی از نخبــگان و فعالان حوزه 
فناوری و نوآوری در محل صندوق نوآوری و شکوفایی 

حضور داشتند.
ملکی فر معاون توســعه صندوق نوآوری و شــکوفایی 

در این آیین با بیان اینکــه صندوق نوآوری 
حدود ۱۰ هــزار میلیارد تومــان منابع برای 
حمایــت از شــرکت های دانــش بنیان در 
اختیار دارد، عنــوان کرد: تاکنــون مبلغی 
بیش از ۶۰ هزار میلیارد تومان در قالب انواع 
خدمــات مالی به شــرکت های دانش بنیان 

اعطا شده است.
ملکی فــر افزود: طبق قانــون، صندوق نــوآوری تنها 
می تواند بــه شــرکت های دانش بنیــان کمک کند، 
اما ما برای حمایت از اندیشــمندان، پژوهشــگران و 
دانشــمندان جوان و شــرکت های غیــر دانش بنیان 
از ســایر بازیگران زیست بوم نوآوری کشــور استفاده 

می کنیم.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی درباره نقش 
منابع انســانی و نخبگان جوان در اقتصاد دانش بنیان 

گفت: رکــن اصلی ایــن اقتصــادِ جدید را 
پــول، زیرســاخت و تجهیزات پیشــرفته 
نمی سازد بلکه پژوهشگران، اندیشمندان و 

استعدادهای جوان آن را می سازند.
ملکی فر بــا بیــان اینکه ما در حــال حاضر 
بیش از ۳ میلیون دانشــجو و ۵۰ پارک علم 
و فناوری در کشــور داریــم، تصریح کرد: ما 
امروز بیش از همه کشــورهای همســایه بــه اقتصاد 
دانش بنیان نزدیک هســتیم و فعالیت هایمان در این 
عرصه را پیش تر از همه کشــورهای حوزه خلیج فارس 
آغاز کردیم. در همین زمینه صنــدوق نوآوری از آنجا 
که به طور مســتقیم نمی تواند به نخبگان جوان کمک 
کند به واســطه شــرکت های دانش بنیان این اتفاق را 

رقم می زند.
وی درباره نقــش شــتاب دهنده های دانش بنیان در 

حمایت از اندیشــمندان کشــور یادآور شــد: یکی از 
بازیگران زیســت بوم فناوری که منجــر به کارآفرینی 
هم می شود، شتاب دهنده های دانش بنیان هستند که 
وظیفه فراهم کردن لــوازم کارآفرینی را برای نخبگان 

جوان بر عهده دارند. 
در حال حاضر ۱۷۰ شرکت شتاب دهنده دانش بنیان 

در کشور فعالیت می کنند.
معاون توســعه صندوق نوآوری و شــکوفایی در پایان 
با بیان اینکــه این صندوق بــه عنوان یــک حامی از 
شــتاب دهنده های دانش بنیان حمایــت می کند تا 
کارآفرینی در کشور رونق گیرد، گفت: در همین راستا 
برای نخبگانی که به شــرکت های دانش بنیان کمک 
کنند و تکنولوژی مورد نیاز دانش بنیان ها را توســعه 
دهند، تســهیلات بلاعوضــی نظیر هزینــه تحقیق و 

توسعه ارائه می شود.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست گفت: بیش از ۶۰ 
درصد محیط بانان طی دو ســال گذشته آموزش بدو 

خدمت دیده اند.
چهارمین دوره آموزشــی بدو خدمت محیط بانان در 
جهت ارتقای عملکرد و ارائه آموزش های متناســب با 
وظایف و ماموریت های ماموران اجرایی محیط  زیست 

در حوزه های مختلــف انتظامی، حقوقــی - قضائی و 
تخصصی محیط  زیســت در شــهریور ماه برگزار شد 
همچنین آموزش های تکمیلی محیط بانان نیز در سال 

جاری در دستور کار بوده است.
ســرهنگ جمشــید محبت خانی - فرمانــده یگان 
حفاظت محیط زیست - درباره روند آموزش تخصصی 

محیط بانان به ایســنا گفت: ما نزدیــک به ۸۰ محیط 
بان در سراســر کشــور را آموزش بدو خدمت داده ایم. 
با راه اندازی مرکز آموزش محیط بانی کشــور، بیش از 
۶۰ درصد محیط بانان طی دو سال گذشته آموزش بدو 
خدمت دیده اند. تقریبا همه محیــط بانان ما آموزش 
تخصصی دیدند. عنوان دروس آنان مباحث تخصصی 

و اجرایی محیط بانان است.
او ادامه داد: از خاک شناســی، گیاه شناسی، شناخت 
گونه های جانوری و نوع رفتار بــا جانوران تا حوزه های 
انتظامی، کنترل خشــم و میدان داری به آنان آموزش 
داده می شود. بهترین اساتید انتخاب شده اند و تدریس 
می کنند. خروجی خوبی گرفتیم و تیراندازی و شهادت  
محیط  بانان نسبت به ســال های گذشته کاهش پیدا 

کرده است.
فرمانــده یگان حفاظــت محیط زیســت اضافه کرد: 
دغدغه ما کمبود نیروی انسانی اســت. افزایش تعداد 
محیط بانان باعث پیشگیری بیشــتر از وقوع تخلفات 
می شــود. لازم اســت تعداد محیط بانان را به  میزانی 

افزایش داد که به چارت ســازمانی نزدیک شــود. این 
موضوع یک نیاز اساسی اســت و نوعی سرمایه گذاری 
محســوب می شــود. امیدوارم بتوانیم ایــن هدف را 
محقق کنیم عــلاوه بر آن پس از جــذب، محیط بانان 
با آموزش تخصصــی وارد منطقه شــوند. این مطالبه 
جدی را در حال حاضر دارم و خوشــبین هستم که در 
دوره خانم انصاری اتفــاق بیفتد.محبت خانی در پایان 
در خصوص عملکرد یگان حفاظت محیط زیســت در 
سه سال گذشــته اظهارکرد: ما هر سال در دستگیری 
شــکارچیان غیر مجاز، کشــف و توقیف سلاح ها و در 
حفظ مناطق چهارگانه درصدی رشــد داشــته  و ارتقا 
پیدا کرده ایم. با وجــود فعالیت هــای اجرایی مداوم 
آســیب دیدگی محیــط بانــان کاهش پیدا کــرد. از 
تجهیزات نوین در آموزش اســتفاده کردیم. تقریبا ۳۰ 
درصد مناطق چهارگانه ما با پایش تصویری به صورت 
آنلاین کنترل می شوند. هر کسی بخواهد وارد مناطق 
چهارگانه شود، مورد شناســایی قرار می گیرد و بدون 

هیچ درگیری شناسایی انجام خواهد شد.

نوآوری

محیط زیست

خریدار  رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران از قطعیت تصویب ســه زمین برای 
احداث آرامســتان های جدید تهران خبر 

داد.
آغــاز  از  پیــش  چمــران  مهــدی 
دویست وشصت وششــمین جلســه علنی 
شورای اســلامی شــهر تهران در تشریح 
دســتور کار جلسه شــورا اظهار کرد: پیش 
از آغــاز صحن علنی یک ســاعت جلســه 
قبلی ما به طــول انجامید کــه در آن بحث 
آرامســتان های جدید شــهر تهران مورد 
بررسی قرار گرفت و نهایتا به تصویب رسید.

وی اضافه کرد: مکان هــای انتخابی به طور 
قطع مورد بررســی قرار گرفتنــد تا معضل 
اتمام ظرفیت بهشــت زهرا هرچه سریع تر 

جبران شود.
رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران در 
پاســخ به ســوالی در خصوص مکان های 
به تصویب رسیده از ســوی اعضای شورا 
برای احداث آرامستان های جدید تهران 
گفت: مکان آرامســتان ها مشخص و مقرر 
شــد بودجه مورد نیاز در اصــلاح بودجه 
پیش بینی شــود. یکی از این مکان ها در 
جنوب شــرقی تهران، دیگری در شرق و 
یک زمیــن نیز در جنوب غربــی تهران به 
صورت قطعی برای احداث آرامســتان ها 
به تصویب رســید. البته دو جای دیگر نیز 
امروز بــه قطعیت تصویب نشــده چرا که 

باید  بر روی پیوســت ترافیکی ارائه شده 
آن اصلاحاتی صورت گیرد.

چمــران تأکید کــرد: زمین هــا در حین 
خریداری هســتند و به همین دلیل مجبور 
بودیم در جلســه محرمانه موضوع را مورد 

بررسی قرار دهیم.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود 
در تشریح دســتور جلســه صحن علنی 

شــورای شــهر نیز اظهار کرد: در جلسه 
امروز در ابتــدا آقای کاشــانی خزانه دار 
شورا گزارشی از شــرایط بودجه و اعتبار 
مدیریت شــهری ظرف یک ماه گذشــته 
ارائــه خواهند کرد. پــس از آن نیز لایحه 
ارائه شده در خصوص قیمت گذاری غرف 
میوه و تره بار مورد بررســی قرار می گیرد 
و پــس از آن نیز پرونده هــای مختلف در 

خصوص باغات مورد بررســی اعضاء قرار 
می گیرد.

رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران ادامه 
داد: در خصوص تاکسی های برقی برداشت 
من این اســت که اگــر ۴۵۰ میلیون تومان 
از محــل ماده ۱۲ پرداخت نشــود کســی 
نمی توانــد تاکســی ها را خریــداری کند 
و مشــکلات بســیاری به وجــود می آید. 

البته ایــن پول پرداخت می شــود اما اعلام 
می کنند بایــد پیمایش انجام شــود و بعد 
این پول پرداخت شــود اما نکته اینجاست 
که تاکســی داران این پول را از کجا بیاورند 
و در طــول ســالیان بگیرنــد. در خصوص 
ایستگاه های شــارژ نیز تعدادی اضافه شده 
و براساس قرارداد با وزارت صنعت، معدن و 
تجارت باید به اندازه کافی این ایستگاه های 

شارژ ایجاد شود.
چمران در پاســخ به ســوالی در خصوص 
مشــکلات و خرابی هــای پله هــای برقی 
در ســطح شــهر اظهار کرد: وقتی چنین 
دستگاهی در سطح شــهر کار می کند قطعا 
با مشــکل روبه رو می شــود کــه باید این 
مشکلات ســریعا بررســی و حل شود. در 
همین زمینــه معاونت فنــی برنامه ریزی 
خوبی انجــام داده؛ اما هنــوز آن طور که ما 

می خواستیم نشده است.
وی در خصوص آبگرفتگی در پی بارش ها 
در ســطح شــهر تهران نیز اظهــار کرد: 
آبگرفتگی هــای روز گذشــته جزئی بود 
البته بایــد توجه کنیم که بــاران هم زیاد 
نبوده همه هشدارها و پیش بینی ها انجام 
شــده بود؛ لذا اگر جایی آبگرفتگی داشته 
باید بررســی و نســبت به وضــع معضل 
اقدام شــود. بی تردید اگر باران به صورت 
رگباری باشد نمی شــود جلوی آبگرفتگی 

را گرفت.

خریدار   آمارهای وزارت بهداشت از رشد 
بیش از ۲ برابری حیــوان گزیدگی و ابتلا به 
هاری در نیمه نخســت امسال در مقایسه با 
آمار سال گذشته حکایت دارد به طوری که 
ســال گذشــته در مجموع ۱۷ نفر به دلیل 
هاری جان خود را از دســت داده بودند اما 
در نیمه نخست امسال این رقم به ۱۳ مورد 

رسیده است.
رئیس اداره بیماری هــای منتقله از حیوان 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به 
بهانه روز جهانی مبــارزه با بیماری هاری به 
ارایه آماری از آخریــن وضعیت ابتلا به این 

بیماری در کشور پرداخت.
محمدرضــا شــیرزادی اظهار داشــت: از 
ابتدای سال جاری تاکنون هاری ۱۳ فوتی 
در ۸ استان شامل خراسان رضوی، سیستان 
و بلوچستان، مازندران، خوزستان، کرمان، 
یزد، آذربایجان غربی و البرز ثبت شده است 
که سه نفر از این افراد، اتباع افغانستانی )دو 
مرد و یک زن( بوده انــد. از ۱۰ ایرانی فوت 

شده نیز ۵ مرد و ۵ زن بوده اند.

وی افــزود: ۱۲ مــورد از فوتی هــای ایران 
در ســال ۱۴۰۳ بر اثر هاری توســط سگ 
گزیدگی و یک مورد توســط روباه گزیدگی 
صــورت گرفته اســت. از ۱۲ مورد ســگ 
گزیدگــی نیز ۷ مورد توســط ســگ های 
ولگرد، یک مورد ســگ نگهبان رها شده، ۲ 
مورد ســگ های بلاصاحب و ۲ مورد توسط 

سگ های گله بوده است.
رئیس اداره بیماری هــای منتقله از حیوان 
وزارت بهداشــت اظهار داشــت: از ابتدای 
سال ۱۴۰۳ تاکنون ۴۵۲ هزار و ۱۷۸ مورد 
حیوان گزیدگی در کشــور رخ داده که ۱۳ 

مورد فوتی داشته است. 
در ســال ۱۴۰۲ بالغ بر ۳۸۶ هــزار و ۵۲۱ 
مورد حیوان گزیدگی داشتیم که ۱۷ فوتی 

بر جای گذاشت.
بر اساس این آمار، در ســال گذشته به طور 
متوسط ماهانه ۳۲ هزار و ۲۱۰ نفر به دلیل 
حیوان گزیدگی به مراکــز درمانی مراجعه 
کرده بودند اما این آمار در ۶ ماهه نخســت 
امسال به متوسط ماهانه ۷۵ هزار و ۳۶۳ نفر 

رســیده اســت یعنی حدود ۲.۳ برابر شده 
است.

به گفتــه شــیرزادی، هاری یک مشــکل 
جدی بهداشــت عمومی در بیــش از ۱۵۰ 
کشــور و منطقه، به طور عمده در آســیا و 
آفریقاســت. گزش ســگ باعث ۹۹ درصد 
موارد هاری انســان می شــود و می توان از 
طریق واکسیناســیون ســگ و پیشگیری 
از گازگرفتگــی از آن جلوگیــری کرد، اما 
هنگامــی که ویــروس، سیســتم عصبی 
مرکزی را آلــوده می کند و علائــم بالینی 
ظاهر می شود، هاری در ۱۰۰ درصد موارد 

کشنده است.
شــیرزادی به تازگی دربــاره علت افزایش 
موارد حیوان گزیدگی و ابتــلا به هاری در 
کشور گفته بود: در ســال های اخیر شاهد 
رواج غــذا دادن شــهروندان به ســگ ها و 
گربه ها و حتی بازی کردن کودکان در پارک 
ها و معابر بــا این حیوانات هســتیم؛ مردم 
وقتی ســگ یا گربه ای را می بینند به سمت 
آن می روند. در حالی که ممکن اســت این 

جانور هاری داشته باشد و بیماری را به آنها 
منتقل کند.

رئیس اداره بیماری هــای منتقله از حیوان 
وزارت بهداشــت تصریح کــرد: بزرگترین 
اشــتباه مردم غذا دادن به حیوانات اســت. 
چون جمعیت آنها را زیاد می کند و احتمال 

حیوان گزیدگی را افزایش می دهد.
بر اساس اعلام ســازمان بهداشت جهانی، 
ســالانه ۵۹ هزار نفر بر اثر هاری در سراسر 
جهان جان خود را از دست می دهند که ۴۰ 
درصد این آمار مربوط به کــودکان زیر ۱۵ 

سال است.

حمایت از نخبگان کشور با اعطای تسهیلات بلاعوض تحقیق و توسعه

آموزش ۶۰ درصد محیط بانان در سراسر کشور



در فضای مجازی منتشر شد

واکنش اهالی هنر به شهادت سیدحسن نصرالله
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 اکران »آن ها مرا دوست داشتند« 
با تدوین مجدد

فیلم سینمایی »آن ها مرا دوست داشــتند« از ۱۸ مهر در سینماهای 
سراسر کشور به نمایش درمی آید.

به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، فیلم ســینمایی »آن ها مرا دوست 
داشــتند« به کارگردانی محمدرضا رحمانی و تهیه کنندگی اجرایی و 
سرمایه گذاری ایرج رحمانی از ۱۸ مهر به سرگروهی پردیس سینمایی 

هویزه مشهد اکران خواهد شد.
به گفته ایرج رحمانی، با تدوین مجدد زهــره احمدی توچایی، فیلم با 
ورژنی کاملًا متفاوت نسبت به نسخه ای که در جشنواره چهل و یکمین 
دوره فیلم فجر به نمایش درآمد در ســینماها اکران خواهد شــد. سید 
محمود موسوی نژاد صداگذاری و ســامان مجدوفایی اصلاح رنگ و نور 

این فیلم را بر عهده داشته اند.
در آستانه اکران همچنین از پوستر این فیلم با طراحی کیارش کاویان 

رونمایی شد.
امیرحســین آرمان، امیر جعفری و مهسا اســماعیلی به عنوان چهره 
جدید به همراه نسیم ادبی، شــهرام قائدی، هادی تسلیمی، سیدعلی 
صالحی، ایرج رحمانی و )با هنرمندی( لیلا بلوکات بازیگرانی هســتند 
که در »آن ها مرا دوســت داشــتند« به ایفای نقش پرداخته اند. سینا 
غفاری، حسین سلمانی مروســت، شــیلان مدنی، لیلا حسنی و الهه 
داودی که همگی جــزو هنرجویان آکادمی بازیگری آوین محســوب 

می شوند، از دیگر چهره های جدید این فیلم هستند.
»آن ها مرا دوست داشتند« در چهل و یکمین دوره جشنواره فیلم فجر 
در ۲ رشــته بازیگر نقش مکمل )امیر جعفری( و بهترین طراحی گریم 

)امید گلزاده( نامزد دریافت سیمرغ بلورین شد.
پخش این فیلم بر عهده نیمروز فیلم )مهدی صباغ زاده( قرار دارد.

دیگر عوامــل اصلی این پــروژه ســینمایی عبارتند از نویســندگان: 
محمدرضا رحمانی، محســن دین محمد، مدیر فیلمبرداری: ابوالفضل 
نباتی، مدیر صدابرداری: علــی گراکویی، طراح چهره پــردازی: امید 
گل زاده، آهنگســاز: بهنام ابطحی، طــراح صحنه: فرهــاد ابراهیمی، 
طراح لباس: محمدرضا رحمانی، حنا قراگزلو، مشــاور رسانه ای: امین 
اعتمادی مجد، عــکاس: رامونا میریان، مدیر تــدارکات: مجید رنجبر، 

مدیر بازرگانی: مهسا مهاجر، دستیار تولید: احمد زنگنه بیدکرپه.

به دلیل اعلام عزای عمومی
 تاریخ برگزاری نمایشگاه صنعت موسیقی 

تغییر کرد
تاریخ برگزاری دومین نمایشگاه صنعت موسیقی به دلیل شهادت سید 
حســن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان و اعلام عــزای عمومی به زمان 

دیگری موکول شد.

براساس اعلام ســتاد برگزاری دومین نمایشــگاه صنعت موسیقی به 
دلیل اعلام ۵ روز عــزای عمومی زمان برگزاری نمایشــگاه از ۱۰ مهر 
به ۲۹ آبان تا ۲ آذر در محل مرکز نمایشــگاهی برج میلاد تهران تغییر 
یافت.علاقه مندان می توانند از ۲۹ آبان تا ۲ آذر ۱۴۰۳ از ســاعت ۱۲ تا 

۲۰ از این نمایشگاه بازدید کنند.
دومین نمایشــگاه صنعت موســیقی کــه در دوره گذشــته با حضور 
تولیدکنندگان، عرضه کنندگان و دســت اندرکاران موســیقی برگزار 

شده بود، این بار پذیرای چهره های موسیقی ایران نیز خواهد بود.

قاب

خریدار  اهالی هنر نسبت به حملات رژیم 
صهیونیستی و شهادت سیدحسن نصرالله 
دبیر کل حــزب الله لبنان واکنش نشــان 

دادند.
 شامگاه جمعه ۶ مهر ماه جهان شاهد حمله 
وحشــیانه رژیم صهیونیســتی به بیروت 
لبنان بود. حمله ای که شــهادت چند تن از 
فرماندهان و سیدحســن نصرالله دبیر کل 
حزب الله لبنان را در پی داشت. در پی حمله 
بــه غیرنظامیان لبنان و شــهادت دبیرکل 
حزب الله عــده ای از اهالی هنر، ســینما و 
تلویزیون در فضای مجازی واکنش نشــان 

دادند و این جنایات را محکوم کردند.
در گزارش پیش رو مروری داریم بر تعدادی 
از واکنش هــای اهالی هنر بــر حمله رژیم 

صهیونیستی به لبنان:
مســعود ده نمکی نویســنده و کارگردان 
ســینما از جمله فیلم های »اخراجی ها« در 
واکنش به شــهادت سید حســن نصرالله با 
انتشار ویدئویی از وی نوشــت: »یا رب این 
شاخه گل از شش جهتش دار نگاه / این دعا 

کردم و از شش جهت آمین آمد«
نجم الدین شــریعتی مجری تلویزیون نیز 
در صفحه شخصی اش با انتشــار ۲ تصویر 
نوشــت: »زین آتش نهفته که در سینه من 
است /   خورشــید شعله ایست که در آسمان 

گرفت«
وی همچنین نوشــت: »یــا أیََّتُهَــا النَّفْسُ 
ـکِ راضِیَۀً مَرْضِیَّۀً  ّـِ المُْطْمَئِنَّۀُ ارْجِعِی إلِی رَب
فَادْخُلیِ فیِ عِبادِی وَ ادْخُلیِ جَنَّتِی« )تو ای 
روح آرام یافته، به سوی پروردگار بازگرد در 
حالی که هم تو از او خوشنودی و هم او از تو 
خشنود است، پس در سلک بندگانم درآی و 

در بهشتم وارد شو.( مبروک یا سید.«
ســید محمود رضوی تهیه کننده ســینما 
نیز در صفحه مجازی خود اینگونه واکنش 
نشــان داد: »مِنَ المُؤمِنینَ رِجــالٌ صَدَقوا 
َ عَلیَهِ فَمِنهُــم مَن قَضی نحَبَهُ  ما عاهَدُوا اللهَّ
لوا تبَدیلًا )در میان  وَمِنهُم مَن ینَتَظِرُ وَما بدََّ
مؤمنان مردانی هستند که بر سر عهدی که 
با خدا بستند صادقانه ایســتاده اند؛ بعضی 
پیمان خــود را به آخــر بردنــد )و در راه او 
شربت شهادت نوشیدند( و بعضی دیگر در 

انتظارند؛ و هرگز تغییــر و تبدیلی در عهد و 
پیمان خود ندادند.«

محمدرضــا مصبــاح تهیه کننده ســینما 
که فیلــم »در آغوش درخــت« او به عنوان 
نماینده ایران به اســکار معرفی شده است، 
در فضای مجازی خود با انتشــار ویدیویی و 
فرازهایــی از دعای افتتاح چنین نوشــت: 
»اللهم انا نشــکو الیک فقد نبینا، صلواتک 
علیه و الــه و غیبه ولینا و کثــره عدونا و قله 
عددنا و شده الفتن بنا، و تظاهر الزمان علینا، 
فصل علی محمد و اله و اعنا علی ذلک بفتح 
منک تعجله و بضر تکشــفه و نصــر تعزه و 
سلطان حق تظهره، و رحمه منک تجللناها 
و عافیه منک تلبســناها، برحمتک یا ارحم 
الراحمین. )بار الها ما به درگاه تو شکایت می 
کنیم از فقدان پیغمبرت و از غیبت امام ما و 
بسیاری دشمن ما و کمی عدد ما و فتنه های 
ســخت بر ما و غلبه محیط روزگار بر ما پس 
درود بر محمد و آلش فرســت و ما را در همه 
این امور یاری کن به فتــح عاجلی از جانب 
خود و برطرف ساختن رنج و سختی و نصرت 
با اقتدار و عزت و سلطنت حقه که تو آشکار 
گردانی و رحمتی از توجهــت که بر همه ما 

شامل گردد و لباس عافیت که ما را بپوشاند 
به حق رحمت نامنتهایــت ای مهربانترین 

مهربانان عالم.(«
همچنین بابک خواجه پاشا کارگردان فیلم 
»در آغوش درخــت« با انتشــار تصویری 
نوشــت: »چقدر سخت اســت در دوره ای 
زندگی کنی که فوکول کراواتی ها به خاطر 
عطر خوبشــان یا پول زیادشــان می توانند 
ظلــم کنند، کــودکان را بکشــند، مادری 
را عزادار بکنند و این چنین وقیح باشــند و 
ناآگاهان همراهشــان شــوند. جمعی که 
مصرف گرایی و تجددگرایی کورشان کرده. 
انگار فراموش کرده ایــم عاقبت آن که آمده 
بود در خرمشــهر بماند چه شــد، یا آن که 
بزرگترین جنگ دوران در جهان را آغاز کرد 

چگونه نیست شد.
زمان همه چیز را هویــدا خواهد کرد. روزی 
خواهد رســید که همه خواهند دید چگونه 
آن که به راحتی انســان و مهر را می کشد در 
طوفانی محو خواهد شــد. آزادگی را هر روز 
باید تمرین کرد. شــاید که رستگار شویم. 

خداحافظ آزاده.«
ژیــلا صادقــی گوینــده و مجــری رادیو 

و تلویزیــون نیــز بــا انتشــار تصویری در 
صفحه مجازی اش نوشــت: »انا لله و انا الیه 

راجعون.«
ســعید پروینی تهیه کننده فیلم سینمایی 
»قلب رقه« نیز در واکنش به این اتفاقات با 
انتشار تصویری نوشت: »اللَّهُمَّ اجْعَلنِْی فیِ 
َّتِی تجَْعَلُ فیِهَا مَنْ ترُِیدُ.  دِرْعِکَ الحَْصِینَۀِ ال
خداوندا، مرا در زره نگهدارنده و قوی خود - 
که هر کس را بخواهــی در آن قرار می دهی 

- قرار بده!«
مژده لواســانی مجــری تلویزیــون نیز در 
واکنش به شــهادت سیدحســن نصرالله 
نوشت: »فَکَانَّ الدّنیا لمَ تکَُن وَکَانَّ الاخِرَةَ لمَ 
تزََل« )مثل اینکه دنیا اصلًا وجود نداشته و 

آخرت همیشگی و دائم بوده و هست.(
وی همچنین با انتشــار تصویر نجات یکی 
از کودکان لبنانی از زیر آور نوشــته اســت: 
»کودکی کــه می بینید یکــی از نظامیان 
مسلح حزب الله اســت که دیشــب از آوار 
بیرون کشــیده شده اســت! چون به گفته 
اســرائیل ملعــون، هدف حمــلات فقط 

پایگاه های نظامی است.«
سید علی صالحی بازیگر سینما و تلویزیون 

نیز با انتشار تصویری معروف از یک عروسک 
در خرابه هــای لبنان کــه ایــن روزها در 
فضای مجازی درحال فراگیر شدن است با 
هشــتگ »لعنت به جنگ و جنگ طلبان«، 
»لعنت به اســرائیل« نســبت به این اتفاق 

واکنش نشان داد.
مهدی فرجی تهیه کننده سریال »نون.خ« 
تصویری از دبیرکل حــزب الله لبنان همراه 
با عبارت »انا لله و انــا الیه راجعون« و آیه ای 
از ســوره مبارکه المائدة »فَإنَِّ حِزبَ الَلهِّ هُمُ 

الغالبِونَ« را منتشر کرد.
سید مهدی مفیدی گوینده و مجری رادیو 
و تلویزیون نیز اینگونه واکنش نشــان داد: 
ِ أمَواتاً  »وَلا تحَسَبَنَّ الَّذینَ قُتِلوا فی سَبیلِ اللهَّ
ِّهِم یرُزَقــونَ ))ای پیامبر!(  بلَ أحَیاءٌ عِندَ رَب
هرگز گمان مبر کسانی که در راه خدا کشته 
شــدند، مردگانند! بلکه آنان زنده اند، و نزد 

پروردگارشان روزی داده می شوند.(«
امیر عبدالحسینی مدیر فرهنگی و هنرمند 
فعال عرصه نقاشــی هــم در تجلیل از مقام 
شــهید سیدحســن نصرالله به ارائه آیه ۲۳ 
ســوره مبارکه احزاب پرداخت. در این آیه 
آمده است: »از میان مومنان مردانی هستند 
که به پیمان خود با خداونــد صادق بودند. 
برخی از آنان به پیمانشــان عمــل کردند 
و بعضی بــه انتظار مقاومت کــرده و هرگز 

عقیده و پیمان خود را تغییر ندادند.«
محسن توســلی خواننده موسیقی انقلابی 
هــم در پیــام تســلیت و تبریک خــود به 
مناسبت شــهادت دبیرکل حزب الله لبنان 
نوشت: »و اما بعد  فَکَانَّ الدّنیا لمَ تکَُن وَکَانَّ 

الاخِرَةَ لمَ تزََل«
میلاد هارونــی خواننده آثار موســیقایی 
حماسی هم در اســتوری خود نوشت: »تو 
رفتی و مانده اســت در ســینه داغت / چه 
اشــکی که بارید ماه از فراقــت / ولی مانده 
روشن در این شــب چراغت / تو ما را نشانی 

علمدار… کجایی؟«
صابر شــیخ رضایی گرافیست نیز در صفحه 
مجازی خود به مناســبت شــهادت سید 
حسن نصرالله نوشــت: »ما فرزندان مکتبی 
هستیم که پیامبران آن شهیدند، امامان آن 

شهیدند و رهبران آن نیز شهیدند.«

ستاره بازی با خاطرات »فیلم کوتاه تهران«
خریدار  جشــنواره فیلم کوتاه تهــران، در طول پنج 
ســال دوم برگزاری و از دوره ششــم تا دهــم، میزبان 
حضور استعدادهایی بود که طی دهه های بعد تبدیل به 

چهره های شاخص در سینمای ایران شدند.
بخش عمده ای از چهره ها و اســامی شناخته شــده در 
سینمای بلند ایران طی چهار دهه گذشته، در روزهایی 
که هنوز به شــهرت و اعتبار امروز نرسیده بودند، بخت و 
اقبال خود برای ورود به جریان حرفه ای سینمای ایران را 
با ارائه اثر به جشــنواره فیلم کوتاه تهران می آزمودند و از 
همین زاویه هم امروز دفتر خاطرات این رویداد سرشــار 
از قاب های خاطرات فیلمسازان گم نامی است که امروز 
تبدیل به چهره های معتبر و شناخته شــده در سینمای 

کوتاه و بلند ایران شده اند.
در قالب سلســله گزارش های »ســتاره بازی با خاطرات 
فیلم کوتاه تهران« و در آســتانه برگزاری چهل ویکمین 
دوره این رویداد، مروری بر حضــور برخی از چهره های 
شــاخص در دوره های مختلــف جشــنواره »تهران« 

خواهیم داشت.
در این گــزارش ، ترکیب آثــار حاضر در پنــج دوره دوم 
جشــنواره در حد فاصل ســال های ۶۷ تــا ۷۲ را مورد 

بررسی قرار داده ایم.

حمید نعمت اله
از تجربه هایی همچون »بوتیک« و »بی پولی« در سینما 
تا »وضعیت ســفید« در قاب تلویزیون، کفایت می کند 
تا حمید نعمت الــه را یکی از پرچــم داران روایت گری و 
خاطره سازی با زبان تصویر در ســینما و تلویزیون ایران 
بدانیــم. کارگردانی که برخاســته از جریان ســینمای 
جوان است و در ســال هایی که فیلم سازی کوتاه را مشق 
می کرد، تجربه های خود را در ویترین جشــنواره تهران، 

به رقابت با دیگران می گذاشت.
 نعمت اله در دوره هفتم با فیلم کوتــاه »توپ« در بخش 
۸ میلی متری حضور داشــت کــه این اثــر را به صورت 
مشترک با علیرضا توانا کارگردانی کرده بود. این دو یک 
سال بعد در دوره هشتم هم با فیلم کوتاه »اتفاق آخر« از 
محصولات انجمن ســینمای جوانان در جشنواره تهران 

حضور داشتند.

فرزاد موتمن
به واسطه عشــق و علاقه ای که به ســینما دارد، فراتر از 
یک فیلمساز در میان سینمادوســتان، چهره ای معتبر 
به شــمار می رود. فرزاد موتمن هم مخاطبی حرفه ای و 
بامطالعه برای فیلم های مطرح تاریخ ســینما بوده و هم 
خود در مقام کارگردان، بلندپروازی داشته و تلاش کرده 
فیلمسازی در ژانرهای مختلف را تجربه کند. موتمن در 
ســال ۶۸ و همزمان با دوره هفتم جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران با اثری به نام »آبگینــه« در بخش ۱۶ میلی متری 

این رویداد حضور داشت.

رضا میرکریمی
رضا میرکریمــی خــودش از چهره های برخاســته از 
سینمای جوان است و نه فقط فیلمسازی را در دوره های 

آموزشــی انجمن مشــق کرده که در مقطعی به عنوان 
مدیر دفتر اســتانی انجمن در زنجان، چهره ای فعال در 
جریان ســینمای کوتاه ایران بود. رضــا میرکریمی که 
حالا به واســطه تجربه های ماندگاری همچون »زیر نور 
ماه«، »خیلــی دور، خیلی نزدیک« و یــا »یه حبه قند« 
کارگردانی محبوب بــرای منتقدان و سینمادوســتان 
محسوب می شــود در ســال های جوانی با کارگردانی 
فیلم کوتاه »یــک روز بارانی« در دوره دهم جشــنواره 

تهران حضور داشت.

مجید برزگر
در ســال های پایانی دهــه ۶۰ بود که بــه دفتر انجمن 
ســینمای جوان در همدان مراجعه کرد و به عنوان یک 
علاقه مند به فیلمســازی، حضور در دوره های آموزشی 

انجمن را آغاز کرد. 
مجید برزگر به پشــتوانه همیــن تجربــه آرام آرام به 
چهره ای فعال در عرصه ســینمای کوتاه تبدیل شــد و 
بعدتر با ورود به ســینمای بلند به عنــوان تهیه کننده، 
فیلمنامه نویــس و کارگــردان، جنــس متفاوتــی از 
فیلمســازی را تجربه کرد. برزگر در همان گام های اولیه 
تجربه کارگردانــی فیلم کوتاهی به نــام »جنبش واژه 
زیســت«  را کارگردانی کرد که در ســال ۷۲ و در دوره 
دهم جشنواره تهران به عنوان محصول انجمن سینمای 

جوان، رونمایی شد.

مهرداد اسکویی
در دوره هشتم جشنواره فیلم کوتاه تهران، فیلم کوتاهی 
با نــام »در تاریــخ او« به عنــوان محصولــی از انجمن 
ســینمای جوان حضور داشــت که برنده بهترین فیلم 
داستانی و جایزه ویژه هیات داوران شــد. در تیتراژ این 
فیلم نام کارگردان جوانی درج شــده بــود که حالا یکی 
از معتبرترین نام ها در عرصه ســینمای مســتند ایران 

محسوب می شود؛ مهرداد اسکویی.

محمد حمیدی مقدم
حتی اگــر تجربه موفق مدیریتش در عرصه ســینمای 

مســتند در ســال های اخیر نبــود و امــروز در مقام 
مدیرعامل مرکز گســترش سینمای مســتند، تجربی 
و پویانمایی و نیز دبیر جشــنواره »ســینماحقیقت« او 
را نمی شــناختیم، ســال ها حضورش در عرصه تولید 
و اجــرای برنامه های ســینمایی در قــاب تلویزیون، 
محمد حمیدی مقــدم را به چهره ای آشــنا برای همه 
سینمادوســتان تبدیل کرده بود. حمیدی مقدم که در 
خلال تجربه های برنامه ســازی خود مستندسازی هم 
می کرد، در دهه ۶۰ چهره ای جوان و مستند در جریان 

سینمای جوان بود.
او در دوره هشــتم و در بخش ۸ میلی متــری با همراهی 
مصطفی ســماوات فیلم کوتاه »ســوگ« را به جشنواره 
تهران رســاند و در قالب همین همکاری مشترک، یک 
سال بعد و در دوره نهم هم فیلم کوتاه »فضای خاکی« با 
نام او در جشنواره رونمایی شد که در زمینه کارگردانی، 

تدوین و فیلمبرداری موردتقدیر هم قرار گرفت.

ارد عطارپور
هم در عرصه تهیه کنندگی، هم در حوزه مستندســازی 
و هم در مقام پژوهشــگری، از نام های معتبر ســینمای 
مستند طی ســه دهه گذشــته بوده و جوایز متعددی را 
هم در عرصه ســینمای مســتند بــه نام خــود به ثبت 
رسانده اســت. ارد عطارپور اولین بار در مقام کارگردان 
فیلم کوتاهی را در ســال ۶۷ به ســرانجام رســاند و نام 
»تصویر گمشــده« را بر آن گذاشــت. ایــن فیلم کوتاه 
در دوره ششــم جشــنواره فیلم کوتاه تهران، در بخش 

فیلم های ۱۶ میلی متری رونمایی شد.

امیر سماواتی
تهیه کنندگــی فیلم هــای مانــدگاری همچون »نفس 
عمیق«، »کافــه ترانزیت« و »دربند« از امیر ســماواتی 
چهره ای متمایز در عرصه ســینما ثبت کرده اســت. او 
کــه کارگردانی و بازیگــری را هم به صــورت پراکنده و 
گزیده تجربه کرده است، از تهیه کنندگان گزیده کار اما 
خوش سابقه سینما به حســاب می آید که در دوره ششم 
جشنواره فیلم کوتاه تهران یعنی در فروردین ماه سال ۶۷ 

فیلم کوتاهی به نام »هوای کوی یــار« را برای رقابت در 
بخش فیلم های ۱۶ میلی متــری به دبیرخانه این رویداد 
رساند تا از استعدادهای کشف شــده دوره های ابتدایی 

این جشنواره باشد.

ساعد نیک ذات
ســاعد نیک ذات یکی از مدیــران فیلمبــرداری معتبر 
سینمای ایران در دهه ۸۰ و ۹۰ به شمار می رود که امروز 
از اعضای شناخته شــده انجمن فیلمبرداران سینمای 
ایران اســت. نیک ذات که گام های اولیه فعالیت هنری 
را با عکاسی و فیلمبرداری برداشت و از دانش آموختگان 
انجمن ســینمای جوان در دهه ۶۰ محســوب می شود، 
همزمان با دوره هفتم جشــنواره فیلم کوتاه تهران، فیلم 
»آرزو« را به بخــش آثار ۸ میلی متری ایــن رویداد ارائه 
کرد که این فیلم از محصولات انجمن ســینمای جوانان 

در آن دوره از جشنواره بود.
مسعود مددی

در همین دوره چهل ویکم جشــنواره فیلم کوتاه تهران 
یکی از باســابقه ترین چهره های حاضر در ترکیب هیأت 
انتخاب فیلم های داســتانی جشــنواره اســت. مددی 
کارگردان و فیلمنامه نویس خوش ســابقه ای اســت که 
در مقام اســتاد حضوری فعال در دوره های آموزشــی 
داشــته و از چهره های معتبر در جریان سینمای جوان 
طی دهه های اخیر محســوب می شــود. مددی در دوره 
هفتم با فیلم کوتاه »روی آســفالت داغ« در بخش آثار ۸ 

میلی متری جشنواره فیلم کوتاه تهران حضور داشت.

سعید پوراسماعیلی
حــوزه تخصصــی اش در ســینما فیلم برداری اســت 
و ســال ها در همین رشــته تخصصی و نیــز در زمینه 
عکاسی، به عنوان استاد، در دوره های آموزشی پشتیبان 
استعدادهای جوان در ســینما بوده و معاونت فرهنگی 
و آموزش انجمن ســینمای جوانان ایــران را نیز برعهده 

داشته است. 
پوراسماعیلی که در ســال های اخیر در مقام عضو هیأت 
انتخاب و داوری، حضــوری فعال در جریــان برگزاری 
جشنواره های فیلم کوتاه داشته، سال ها پیش و زمانی که 
جشــنواره تهران دوره هفتم برگزاری را سپری می کرد، 
با فیلم کوتاه »هســتم اگر مــی روم« در بخــش آثار ۸ 
میلی متری حضور داشت و به رقابت با دیگر استعدادهای 

جوان آن سال ها پرداخت.

طیبه فلکیان
برای همراهان جشــنواره فیلم کوتاه تهــران، به ویژه در 
دوره های متأخر، یکی از چهره های آشنا و نام های معتبر 
به شــمار می رود. طیبه فلکیان که در مقــام مدیر امور 
جشنواره ها و معاون امور اســتان های انجمن سینمای 
جوانان به افتخار بازنشســتگی نائل آمد، در ســال های 
جوانی، فیلمســازی را هم مشــق کرده بود. »گل کویر« 
عنوان فیلم کوتاهی اســت که به کارگردانی فلکیان در 
بخش فیلم های ۸ میلی متری در دوره هفتم جشــنواره 

فیلم کوتاه تهران حضور داشت.

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1602587
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات 
مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و 
گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول 
و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست. 
۱- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۲۲۱۲ مترمربع پلاک ۲۰۳ فرعی از ۳۰ - اصلی پخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که 
به استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵7۱ ص مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل تق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۲- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۱7۸۰ مترمربع پلاک ۲۰4 فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به 
استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵7۱ ص مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۳- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ 474۹ مترمربع پلاک ۲۰۵ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به 
استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵7۱ ص مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
4- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۱۶۵۹ مترمربع پلاک ۲۰۱ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به 
استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵7۱ ص مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خوده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۵- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
شدانگ ۳۳۰7 متر مربع پلاک ۲۰۰ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به استناد 
نامه شماره ۲۱/۱۵۵7۱ ص مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ محمد اندر 
از جمله خوده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر میباشد که پس از قوت وی برابر 
گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت متقاضی در 

آمده است.
۶- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۲۶۱4 متر مربع پلاک ۲۰۲۰ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که 
به استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵7۱ ص مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰ اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است. م الف ۵۱۶۰
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰۳/۰۶/۲۵ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰۳/۰7/۰۹

احمدیان رییس ثبت اسناد منطقه دو سنندج- از طرف طالب یوسفی معاون
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میدان

 مدیر توسعه و پیشرفت فدراسیون فوتبال معتقد است 
کیفیت دربی تهران نســبت به ۵ ســال گذشته بالاتر 

رفته است.
مجید جلالی، مدیر توســعه و پیشــرفت فدراسیون 
فوتبال، درباره ارزیابی اش از کیفیت فنی دربی تهران، 
گفت: کیفیت فنی دربی هفته گذشــته نسبت به یک 
دهه اخیر و حتی ۵ سال گذشته خیلی بهتر شده است، 
به عنوان مثال تعداد پاس ها و درصد پاس های صحیح 
بالا رفته اســت، از نظر بازی فیزیکی، تیم ها نسبت به 
بازی های ســال  های گذشــته نمایش بهتری دارند، 
میزان دوندگی بالا رفته و بازیکنان در رفت و برگشت ها 
بهتر عمــل می  کننــد. از نظــر تاکتیکــی، تیم های 
تاکتیکی تر شده اند. البته باید اشــاره کنم که با وجود 
بالا رفتن کیفیت فنــی، اما هنوز نســبت به تیم های 

مطرح آسیایی، عقب هستیم و فاصله وجود دارد.
وی با اشــاره به یکی از فاکتورهای کیفی مسابقه هفته 

گذشته استقلال و پرســپولیس، اظهار کرد: 
پرســپولیس از نظر ســرعت بازی، یک تیم 
ویژه اســت که خوب عمل کرد، سرعت بازی 
این تیم بالا رفته و در برگشت ها و وقتی توپ 
را از دست می دادند، ســرعت عمل داشتند. 
همچنین معتقدم که اســتقلال هم در این 
مسابقه، نسبت به هفته های اول و دوم، روند 

بهتری داشــت و کیفیت بازی این تیم پیشرفت کرده 
بود، اگر چه سرعت پیشرفت این تیم کم است.

کارشناس فوتبال کشورمان با اشــاره به تاثیر مخرب 
حواشــی بر کیفیت بازی، تصریح کرد: حواشی دیدار 
استقلال و پرســپولس آن قدر زیاد است که بر کیفیت 
و آمار فنی مسابقه سایه می اندازد و باعث می شود بهتر 
شدن سطح کیفی مسابقه دو تیم به چشم نیاید و تحت 

تاثیر اتفاقات خارج از زمین قرار گیرد.
جلالی افزود: در دربی بیشتر از آنکه تمرکز روی زمین 

مسابقه باشــد، تحت تاثیر حاشیه  های زیاد 
قرار می گیرد. یکی از این حواشی، رفتارهای 
احساســی هواداران اســت که دســت به 
رفتارهایی می زنند که با توجه به حواشی که 
برای مسابقه به وجود می آورد، روی کیفیت 
مســابقه و عملکرد بازیکنان در زمین تاثیر 
می گذارد و سبب می شود سطح کیفی بازی 
افت کند. یکی از این حواشی سنگ پراکنی ها و پرتاب 
اجسام توســط هوادارن به داخل زمین است که هم در 
بازی وقفه می انــدازد و هم تمرکز بازیکنــان را دچار 

مشکل می کند.
مدیر توسعه و پیشرفت فدراسیون فوتبال یادآور شد: 
علاوه بر این با توجــه به جو بین هواداران، شکســت 
در دربی برای هر دو تیم یک فاجعه اســت و بازیکنان 
می آیند کــه اول نبازنــد. انتظار هــواداران و ترس از 
باخت، موجب استرس و فشــار به بازیکنان می شود و 

این کیفیت دربی را کاهش می دهد.
جلالی درباره اینکه برای بالا بردن سطح دربی چه باید 
کرد، گفت: معتقدم که بایــد مطالبه  گری هواداران دو 
تیم از نتیجه گرایی به ســمت اســتانداردهای کیفی 
بازیکنان و تیم ســوق پیدا کند. نتیجه مهم اســت اما 
وقتی انتظارات و مطالبــه  هواداران یک بازی با کیفیت 
فنی بالا از نظر اســتانداردهای کیفی باشــد، مطمئنا 
وقتی یک تیم با وجود آمار خوب در یک مسابقه، بر اثر 
یک اتفاق گل بخورد و شکســت بخورد، آن تیم جلوی 
هوادارنش سربلند است و با توجه به آمار، هواداران نیز 

بازیکنان را کمتر سرزنش می کنند.
وی یادآور شد: نگاه کیفی به دربی، سبب می شود که به 
مرور استرس و فشــار روی بازیکنان کمتر شود و آنها با 
تمرکز روی یک بازی با کیفیت که مورد توجه هواداران 
قرار می گیرد برای پیــروزی تلاش کنند و این احتیاط 

دو تیم را کمتر خواهد کرد و دربی زیباتر خواهد شد. 

کارشــناس فوتبال با بیان اینکه استقلال به اشتباهات 
خودش دربی را باخــت، گفت: مدیران اســتقلال در 
بیانیــه ای که مثلا در حمایــت از نکونــام دادند رفتار 

عجیبی داشتند و او را برای یک بازی حفظ کردند!
مهدی فنونی زاده در خصوص شرایط استقلال پس از 
شکست برابر پرسپولیس گفت: شاید اگر توپ جلالی 
به تیر دروازه نمی خورد و به گل تبدیل می شــد همه 
چیز عوض شده و امروز اســتقلال دچار چنین شرایط 
بحرانی نمی شد اما باید بپذیریم استقلال به اشتباهات 
خودش باخت و نتوانســت تمامی خطاهای گذشته را 

جبران کند.
وی تاکید کرد: مدت هاســت که در استقلال اتفاقات 

تلخ و ناگوار رخ می دهد و اشــتباهات چه در 
ســطح مدیریتی و چه فنی وجود دارد و همه 
اینها دســت به دســت هم دادند تــا آبی ها 

بازنده از زمین خارج شوند.
کارشناس فوتبال ادامه داد: اختلاف نظر بین 
مدیران و اعضای کادر فنی باعث شــد تنش 
در تیم زیادتر از گذشــته شــود و بازیکنان 

هم تحت تاثیر قــرار بگیرند. مســئولان هلدینگ هم 
نتوانستند آنطور که مردم انتظار داشتند برای استقلال 
مفید واقع شــوند و کار را به جایی رســاندند که همه 
متفق القول شدند که ای کاش استقلال همان شرایط 
گذشته را داشت و زیر نظر هلدینگ خلیج فارس نمی 

رفت زیرا از زمانی که ایــن اتفاق افتاد آبی ها 
رنگ آرامش به خود ندیدند و هر روز شــاهد 

اتفاقات ریز و درشت بودیم.
فنونــی زاده در خصــوص اســتعفای جواد 
نکونام و بیانیه باشــگاه اســتقلال هم گفت: 
جواد نکونام در ســخت ترین شــرایط قرار 
گرفته و طبیعی بود بعد از شکســت در دربی 
هجمه های زیادی به او وارد می شــود و شاید او در این 
وضعیت منطقی ترین تصمیم را گرفت تا شاید با رفتن 
او و تغییر در کادر فنی اتفاقات بهتری رخ دهد. اگرچه 
هنوز برخی ها اعتقــاد دارند تغییر ســرمربی در این 
مقطع درست نیســت اما بیانیه ای که باشگاه استقلال 

در خصوص ابقای نکونام داد بسیار غیرمنطقی بود مگر 
می شود تنها برای یک بازی ســرمربی را ابقا کرد و به او 

گفت دیگر سر تمرین نیاید.
وی ادامه داد: مدیران احساساتی برخورد نکنند و اسیر 
فضای مجازی نشوند زیرا یکی از دلایل اینکه استقلال 
وارد بحران شد همین فضای مجازی بود که به این تیم 
ضربات جبــران ناپذیری زد. امیدوارم اگر قرار اســت 
نکونام بــرود مدیران اســتقلال به دنبــال جذب یک 
مربی خوب، باتجربه و کارآمد باشــند و به دنبال مربی 
نگردند که فقط بتوانند دهان مردم را ببندند و بگویند 
بفرمایید بــه جای یک مربــی ایرانی مربــی خارجی 

برایتان آوردیم.

فوتبال

فوتبال

خریدار  با وجود رایزنی های انجام شده، 
مســئولان دو باشــگاه پرطرفدار پایتخت 
مخالف برگزاری مســابقات تیم هایشــان 
در ورزشــگاه ثامن الائمه هستند و همین 
مســئله باعــث منتفی شــدن انتقــال 
دیدارهای استقلال و پرسپولیس به مشهد 

شده است.
تیم های فوتبال ایران در ســطوح مختلف، 
کار خــود را در فصــل جدیــد تقریباً یک 
چالش مشــترک پیش می برنــد؛ چالش 
کشف ورزشگاهی استاندارد! در این میان، 
پیگیری عملیات بازسازی ورزشگاه آزادی 
تهران باعث شــده تا استقلال و پرسپولیس 
در کنار تیم ملی، خانه به دوش ترین تیم های 
فوتبال ایران باشند و در این میان باید اشاره 
داشــت که ســپاهان هم به واسطه تعویض 
زمیــن چمن ورزشــگاه نقش جهــان، در 
ورزشگاه فولادشهر مسابقات خانگی اش را 

برگزار می کند.
اســتقلال و پرســپولیس از ابتدای فصل 
در ورزشــگاه امام خمینی اراک، ســردار 
آزادگان قزوین و البته ورزشــگاه شهدای 
شهر قدس تهران مســابقات خود را دنبال 
کرده انــد و تیم ملی هم اولیــن بازی خود 
در دور ســوم انتخابی جــام جهانی را در 
ورزشــگاه فولادشــهر اصفهان به انجام 
رســاند. در این میان، همواره بحث چرایی 
عدم اســتفاده از ۲ ورزشــگاه موجود در 
مشــهد، با توجه به عدم حضور نماینده ای 
از خراسان رضوی در سطوح بالای فوتبال 
ایران، مطرح بود که سرانجام با رایزنی های 
ایجاد شده، طلســم به وجود آمده شکسته 

شد.

درهای 2 ورزشگاه مشهد به روی 
فوتبالی ها باز شد اما ...

اســتقلال و الغرافه در حالی مســابقه خود 
در هفته نخســت لیگ نخبگان آســیا را در 
ورزشگاه شهدای شهر قدس برگزار کردند 
که انجام این دیدار در این ورزشگاه با انتقاد 
تند احمد دنیامالی، وزیــر ورزش وجوانان 
همراه شــد و او شخصاً دســت به کار شد تا 
هم فرآیند بازسازی ورزشــگاه های تختی 
و آزادی تهــران تســریع پیدا کنــد و هم 
اینکه درهای دو ورزشــگاه مشــهد به روی 
علاقه مندان به فوتبال باز شــود. براســاس 
پیگیری هــای انجــام شــده، مســئولان 

مشــهدی چراغ ســبز را نشــان دادند اما 
مجوزهای صادره مطابــق انتظار هواداران 

استقلال و پرسپولیس نبود!

ورزشگاه امام رضا )ع( فقط
 برای تیم ملی!

ورزشــگاه مدرن امام رضا )ع( مشــهد که 
یکــی از مدرن ترین ورزشــگاه های ایران 
محسوب می شود، به عنوان محل برگزاری 
مســابقه تیم های ملی ایران و قطر انتخاب 
شــده و با تایید امیر قلعه نویــی، تیم ملی 
دومیــن مســابقه خانگی اش در مســیر 
انتخابــی جام جهانی ۲۰۲۶ را در مشــهد 

برگــزار خواهد کــرد اما نکته مهــم آنکه 
این ورزشــگاه مجوز میزبانــی از تیم های 
باشــگاهی را نــدارد؛ چرا که مســئولان 
مشــهدی معتقدند با توجه بــه موقعیت 
مکانی ورزشــگاه و اســتقبال احتمالی از 
مســابقات مهم باشــگاهی، نظم ترافیکی 

شهر تحت الشعاع قرار می گیرد.

سرخابی ها، مخالف میزبانی
 در شاندیز!

مسئولان سیاسی و ورزشــی شهر مشهد و 
استان خراسان رضوی موافقت خود با انجام 
مسابقات باشگاهی در ورزشگاه ثامن الائمه 

را اعلام کرده اند؛ ورزشــگاهی که در حومه 
شهر مشهد و در واقع در شــهر شاندیز واقع 
شده است. ورزشــگاه ثامن الائمه بیش از ۲ 
دهه از عمر آن می گذرد که البته در سالیان 
گذشــته بازسازی شــده اســت. در حالی 
دنیامالی در روزهای گذشته از این ورزشگاه 
بازدید کرد که براســاس آخریــن خبرها، 
مســئولان دو باشــگاه پرطرفدار پایتخت 
مدعی آن شــده اند که در مشــهد فقط در 
ورزشــگاه امام رضا )ع( مســابقات خانگی 

خود را برگزار می کنند!

قلعه حسن خان، همچنان میزبان 
استقلال و پرسپولیس در آسیا؟

مدیران اســتقلال و پرســپولیس در حالی 
رویــای انجام مســابقه خانگــی تیم های 
خود در ورزشگاه مدرن مشــهد را دارند که 
خواسته شــان پذیرفته نشــده و بر همین 
اساس، انتقال مسابقات آسیایی سرخابی ها 
به مشــهد منتفی شــده اســت. براساس 
برنامه ریــزی )AFC(، دیدار خانگی بعدی 
اســتقلال، روز اول آبان مــاه مقابل النصر 
عربستان اســت و پرســپولیس هم بعد از 
جدال فردا مقابل پاختاکور، باید چهاردهم 
آبان ماه در تهران برابر الغرافه به میدان برود 
که گفته می شــود تلاش ها بر این اســت تا 
مجوزهای لازم برای میزبانی ســرخابی ها 
در ورزشــگاه تختی صادر شــود و در غیر 
این صــورت، فرآیند بازســازی ورزشــگاه 
شهدای شهر قدس تســریع پیدا می کند و 
ســرخابی ها همچنان در این ورزشــگاه از 
رقبای اسم ورســم دار آسیایی خود میزبانی 

می کنند!

جلالی: دربی نسبت به ۵ سال پیش با کیفیت تر شده است

ح کرد؛ دلیل شکست استقلال برابر پرسپولیس یک پیشکسوت مطر

داور کره ای، قاضی نبرد السد و استقلال

 دوباره هیوک، دوباره برد آبی ها؟
خریدار  کیــم جونــگ هیــوک برای 
چهارمین بار در طول ۴ ماه اخیر قرار اســت 
مســابقه یک تیم ایرانی را ســوت بزند که 

رکورد جالب توجهی است.
 اســتقلال در رقابت های لیگ برتر روزگار 
خوبی ندارد و کســب ۵ امتیاز از ۵ مسابقه 
باعث شــده تا آبی ها در فاصله ۲ امتیازی تا 
قعر جدول در رتبــه یازدهم جــدول قرار 
گیرند. آبی پوشــان با این وجود در آســیا 
شــرایط متفاوتی دارند و گام نخست خود 
در لیگ نخبگان آســیا را توانستند با کسب 
پیروزی ۳گله برابر الغرافــه بردارند و حالا 
برای انجام دومین مسابقه آماده می شوند؛ 
آن هم در حالی کــه باید بازهــم به مصاف 
حریفی از قطر بروند و این بار رودرروی السد 

قرار خواهند گرفت.
جواد نکونام که آینده کاری اش در استقلال 
کاملًا نامشخص است، امید زیادی به کسب 
موفقیت برابر السد و تمدید دوره حضورش 
روی نیمکت آبی پوشــان پایتخت دارد. در 
این میان، کمیتــه داوران کنفدراســیون 

فوتبال آسیا به ســراغ یکی از باتجربه ترین 
داوران قاره کهن رفته و سوت قضاوت نبرد 
حساس السد و اســتقلال را به کیم جونگ 
هیوک سپرده اســت؛ داوری ۴۱ ساله اهل 
کشور کره جنوبی که چهره های سرشناس 
بــرای علاقه مندان بــه فوتبــال در ایران 

محسوب می شود!

چهارمین قضاوت هیوک در 4 ماه اخیر 
برای ایرانی!

کیم جونگ هیوک که جزو داوران باتجربه 
فوتبال آسیا محسوب می شود، ۱۷ بار برای 
تیم هــای ایرانــی در آوردگاه های مختلف 
ملی و باشــگاهی ســوت زده و جالب آنکه 
قضاوت او در نبرد فردای الســد و استقلال، 
چهارمین قضاوت این داور کره ای در طول 
۴ ماه اخیر برای تیم های ایرانی محســوب 
می شــود! هیوک در خردادماه بود که نبرد 
تیم های ملی ایران و ازبکستان را در مسابقه 
پایانی دور دوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ 
ســوت زد و بعد از آن، قضــاوت در مصاف 

تیم های ســپاهان ایران و شــباب الاهلی 
امارات در مرحله پلی آف لیگ نخبگان آسیا 
و نبرد اخیر تیم ملی برابر امارات در کارنامه 
این داور کره ای به چشم می خورد تا رکورد 
کم ســابقه ۴ قضاوت برای ۳ تیم ایرانی در 
طول ۴ ماه در کارنامــه کیم جونگ هیوک 

به ثبت برسد!

خاطره خوش استقلالی ها از قضاوت 
هیوک

آبی پوشــان در فرمــت قبلــی رقابت های 
آســیایی که با عنوان لیگ قهرمانان آســیا 
برگزار می شــد، تجربه انجام بازی با قضاوت 
کیم جونگ هیوک را دارند. در لیگ قهرمانان 
آسیا ۲۰۱۷ بود که اســتقلالی ها در مرحله 
گروهــی به مصــاف لوکوموتیو ازبکســتان 
رفت و برد ۲گله آبی پوشــان با گلزنی فرشید 
اســماعیلی و علی قربانی در حالی به دســت 
آمد که کیم جونگ هیوک داور آن مســابقه 
به میزبانی ورزشــگاه آزادی تهران بود و حالا 
بعد از ۷ ســال مجدداً قرار است هیوک برای 

استقلال در آسیا سوت بزند.

هجدهمین تجربه قضاوت داور کره ای 
برای تیم های ایرانی

هیــوک همان طــور کــه گفته  شــد، در 
آوردگاه های مختلف بــرای تیم های ایرانی 
ســوت زده و قضاوت فردای او در نبرد السد 
و اســتقلال، هجدهمین قضــاوت اش در 
مسابقات تیم های ایرانی محسوب می شود. 
تیم ملی ایران با قضــاوت داور کره ای ۳ برد 
در وقت قانونی، یک برد در ضربات پنالتی و 
یک تساوی را تجربه کرده و شکست ناپذیر 

بوده اســت. در عرصه باشــگاهی هم کیم 
جونگ هیوک تجربه قضاوت برای تیم های 
سپاهان، استقلال، پرسپولیس، ذوب آهن، 
تراکتــور و نفــت را دارد که ۳ بــرد نصیب 
نمایندگان ایران شــده و تیم هــای ایرانی 
۸ بار هم طعم شکســت را با قضاوت هیوک 
در آوردگاه های آسیایی چشیده اند. ضمن 
آنکه او تجربه یک بار قضــاوت برای تیم زیر 
۱۷ ســال ایران را هم در کارنامه اش دارد و 
حالا بایــد در هجدهمین قضــاوت هیوک 
برای تیم های ایرانی، استقلال چه نتیجه ای 

برابر السد به دست خواهد آورد.

تصمیم غیرمنتظره قدوس در آستانه 
نهایی شدن؛ سامان همبازی باشو و شهریار؟

هافبک باتجربه فوتبال ایران هم در مسیر پیوستن به لیگ برتر امارات 
قرار گرفته تا شــمار لژیونرهای ایرانی شــاغل در این لیگ در آســتانه 

۲رقمی شدن باشد!
مسابقات باشــگاهی امارات در طول ۳ فصل اخیر در شرایطی دنبال 
شــده که بعد از تغییــر نام مجــدد رقابت ها، مجــدداً مجوز حضور 
بازیکنان ایرانی در این مســابقات صادر شــده و برخلاف ســالیان 
دورتر که قطر، مقصد بســیاری از ســتاره های فوتبــال ایران برای 
لژیونر شدن بود، حالا شــرایط تغییر کرده و لیگ برتر امارات، گزینه 
پیش روی ستاره های ایرانی اســت؛ به طوری که در فاصله حدوداً ۳ 
سال، شمار لژیونرهای ایرانی شــاغل در لیگ برتر امارات در آستانه 

دورقمی شدن است.
احمد نوراللهی در کنار مهدی قایــدی، اولین بازیکنان ایرانی بودند که 
بعد از تغییر نام لیگ برتر امارات به تیم شــباب الاهلی پیوستند که در 
ادامه راه، نوراللهی راهی الوحده شد و قایدی هم سر از استقلال و اتحاد 

کلبا در آورد. 
فرهاد مجیدی هــم در قامت ســرمربی لژیونر به اتحاد کلبا پیوســت 
و روزهای پرماجرایی را در این تیم پشــت گذاشــت و در حال حاضر، 
سعید عزت اللهی و ســردار آزمون عضوی از تیم شباب الاهلی هستند 
و محمدرضا آزادی هم بــرای العروبه به میدان مــی رود و جالب آنکه 
شــهریار مغانلو هم بعد از ۲ فصل پیاپی کســب عنوان آقای گلی، لیگ 
برتر امارات را به عنوان مقصد خود انتخــاب کرده و عضوی از تیم اتحاد 

کلبا است.

اتحاد کلبا به دنبال بمب ترکانی با جذب قدوس
باشــگاه های اماراتی با توجه بــه کیفیت فنی بازیکنــان ایرانی، به 
دنبال جذب ســتاره های بیشــتر هســتند و بعد از تلاش نافرجام 
کلبایی ها برای جذب محمد دانشــگر، حالا تبِ انتقال سامان قدوس 
به اتحاد کلبا داغ شده اســت؛ آن هم در حالی که بعد از اتمام قرارداد 
قدوس با برنتفورد، ســتاره ایرانی در انتخاب تیــم جدیدش ناموفق 
بوده و با وجود طــرح گمانه زنی های مختلف، همچنــان آینده این 
هافبک باتجربه که ســابقه بازی در فوتبال فرانســه و ســوئد را هم 

دارد، نامشخص است.

سامان، جدی ترین گزینه جانشینی کیس
قدوس در روزهای گذشته سفری به امارات داشــته و انتشار تصویری 
مشــترک از او در کنار رضا قوچان نژاد، مهاجم سابق تیم ملی نشان داد 
که همچنان سامان قدوس در حال گشت وگذار در کشور امارات است و 

احتمالاً دوره جدید فوتبال او در این کشور رقم خواهد خورد.
 

هافبک ۳۱ ساله فوتبال ایران در حالی از اتحاد کلبا پیشنهاد همکاری 
دریافت کرده که این پیشنهاد از سوی رئیس باشگاه اماراتی تایید شد و 
او بعد از برد روز گذشته اتحاد کلبا مقابل خورفکان درباره جذب سامان 
قدوس گفت: »درباره ایــن بازیکن باید بگویم ما نــه خیلی به جذب او 
نزدیک هســتیم و نه خیلی هم دور هســتیم. ما در حال حاضر منتظر 
مشخص شدن زمان دوری فیلیپ کیس هستیم و پزشکان باید درباره 

او نظر بدهند«.

اکوچ ز لیگ برتر انگلیس به مقصد امارات!
ســامان قدوس فقط در تیررس اتحاد کلبا نیســت؛ هر چند که حضور 
او می تواند شــمار بازیکنان ایرانی ایــن تیم را به عدد ۳ برســاند اما به 
جز اتحاد کلبا، مسئولان باشگاه شــارجه امارات هم برای تقویت خط 

هافبک خود به دنبال جذب قدوس هستند.
 بعد از حضور آزمــون در لیگ برتر امــارات، آن هم باتجربــه بازی در 
بوندسلیگای آلمان و ســری آ ایتالیا، کوچ ســامان قدوس از لیگ برتر 
انگلیس به لیگ برتــر امارات می توانــد بیش از پیش بــه رقابت های 

باشگاهی این کشور اعتبار بدهد.

در انتظار تصمیم گیری نهایی قدوس
هافبک ۳۱ ســاله فوتبال ایران کــه چهره موردعلاقــه امیر قلعه نویی 
هم محســوب می شــود و حتی با وجود آنکه بدون تیم است، پای ثابت 
اردوهای ملی و البته ترکیب این تیم محســوب می شــود، با توجه به 
پیشــنهادات واصله تصمیم نهایی خود را گرفته تــا در فصل پیش رو 
در فوتبال باشــگاهی امارات کارش را پیش ببرد و بایــد دید از میان دو 
پیشنهاد مطرح شــده، آیا او همبازی مهدی قایدی و شــهریار مغانلو 
می شود یا در تیم شــارجه کار خود را پیش خواهد برد. براساس آخرین 
خبرهــا، احتمال انتقال دوباره ســامان قدوس به لیگ ســوئد به صفر 
نزدیک شــده و به نظر می رســد که دوره حضور او در فوتبال باشگاهی 

اروپا به پایان رسیده است.

ووشو جوانان جهان - برونئی
دو پله سقوط برای ووشو ایران

تیم ووشــو جوانان ایران که دوره قبل عنوان قهرمانی جهان را کســب 
کرده بود، در این دوره با کســب ۲۳ مدال طلا، نقره و برنز روی سکوی 

سوم جهان ایستاد.
 نهمین دوره رقابت های ووشــو قهرمانی جهان که چهارشنبه گذشته 
به میزبانی برونئی آغاز شده بود، روز یکشنبه هشتم مهرماه با برگزاری 
دیدارهای نهایی بخش مبارزه یا ساندا به پایان رسید و تیم ملی ایران با 

کسب ۹ مدال طلا، ۱۲ نقره و ۵ برنز روی سکوی سوم ایستاد.
چین با ۱۳ طلا، ۸ نقــره و یک برنز قهرمان شــد و اندونزی با ۱۰ مدال 
طلا، ۱۲ نقره و ۵ برنز بالاتر از ایران عنوان دوم را کسب کرد. مالزی با یک 
نقره کمتر از ایران چهارم شد و هنگ کنگ با ۷ طلا، ۱۰ نقره و ۳ برنز در 

جلای پنجم ایستاد.
تیم ملی ایران در هشتمین دوره مســابقات جهانی رده های سنی، 
سال ۱۴۰۱ به میزبانی شهر »تانگرانگ« اندونزی با ۳ طلا، ۵ نقره و 
۵ برنز بالاتر از چین عنوان قهرمانی را کســب کرده بود، در حالی که 
در این دوره با اختلاف یک نقره نســبت به مالزی روی سکوی سوم 
جهان ایستاد. بعد از افت فاحش ووشــو ایران در مسابقات قهرمانی 
آسیا، اکنون شــاهد نزول ســه پله ای جوانان در رقابت های جهانی 

هستیم.
برای تیم ایــران در این دوره، علــی رضایی، امیررضا ســالار، رامتین 
سیاه مشته ای، ثنا چک، امیرحسام محمدی، یکتا ادیبی، ساغر حسین 
زاده، دیانا رحیمی و ابوالفضل اســدی ۹ مدال طلا، سیدعلی میری،ثنا 
چک،سید آرشام خلیل پور، یونس خدایی، ثنا پناهی)دو مدال(رامتین 
سیاه مشته ای، علیرضا زمانی، سروش حاجی محمدی، ۱۲ مدال نقره، 
زهرا بت شکن، رامتین سیاه مشته ای، سید آرشام خلیل پور، تارا همافر 

و ثنا چک هم ۵ مدال برنز کسب کردند.



اهواز –محمد مجدم  حمید بورد معاون وزیر 
و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در بازدید و 
نشستی در ساختمان مرکزی شرکت نفت و گاز 
اروندان در خرمشهر بر شتاب بخشی و افزایش 
کمک رسانی در حوزه مسولیت های اجتماعی به 

مردم خرمشهر تاکید کرد.

در  اجتماعی  مسئولیت های  بررسی  جلسه 
خرمشهر و تولید این شرکت با حضور حمید بورد، 
معاون وزیر و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، 
عبدالله عذاری اهوازی مدیرعامل شرکت نفت 
و گاز اروندان، سردار خادم سیدالشهدا فرمانده 
قرارگاه کربلا، مطورزاده نماینده مردم خرمشهر 

در مجلس، فرخ علیخانی مدیر نظارت بر تولید 
نفت و گاز شرکت ملی نفت ایران، گلپایگانی 
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران و زارعی 
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت در دفتر 
ساختمان مرکزی شرکت نفت و گاز اروندان در 

خرمشهر برگزار شد.
بورد مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران فعالیت 
شرکت نفت و گاز اروندان در انجام مسئولیت های 
اجتماعی و دیدگاه جدید در این حوزه را قابل 
تقدیر دانست و خواستار استمرار این فعالیت ها و 
برنامه ریزی دقیق در آینده از سوی شرکت های 
نفتی و تقسیم کار برای خدمت رسانی به مردم 
شد. وی با اشاره به گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
و رشادت های مردم خوزستان، بر خدمت رسانی، 
انجام اقدامات اساسی و رفع مشکلات به صورت 
ریشه ای در خرمشهر به عنوان خاکریز اول جنگ 

و یکی از نقاط مهم در جنگ تحمیلی تاکید کرد.
بورد آموزش نیروی انسانی براساس نیاز صنایع 
مطالعات  خرمشهر،  در  نفتی  شرکت های  و 
درخصوص طرح جامع آمایش سرزمینی، کمک 
در حوزه کشاورزی و ارائه تسهیلات در حوزه 

مسئولیت های اجتماعی را از مسائلی دانست که 
می توان به مردم خرمشهر ارائه کرد.

وی کارنامه اروندان در حوزه تولید و فنی را نیز 
مثبت برشمرد و گفت: اروندان یک شرکت نوپا 
است و درحال شکل گیری و تکامل است و ما نیز 
قصد داریم تولید غرب کارون را به طور کامل در 

اختیار این شرکت قرار دهیم.
خرمشهر  مردم  نماینده  مطورزاده  ادامه  در 
ضمن اشاره به اقدامات مثبت اروندان در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی و برگزاری این جلسه 
برای ارائه خدمات بیشتر به مردم خرمشهر، گفت: 
وجود شرکت هایی مانند اروندان یک ظرفیت 
داریم  انتظار  لذا  است؛  مردم  به  برای خدمت 
اختیارات بیشتری از سوی شرکت ملی نفت و 
وزارتخانه به این شرکت داده شود تا خدمت رسانی 
به مردم این شهر که با تمام سختی های جنگ و 
بعد از آن عزتمندانه زندگی کردند افزایش یابد. 
به  تسهیلات  ارائه  راه های  از  یکی  افزود:  وی 
مردم خرمشهر انتقال گردش مالی شرکت های 
پیمانکاری و صنایع به خرمشهر است تا با افزایش 
برای  بیشتری  تسهیلات  بانک ها  اعتبارات 

اشتغال زایی در اختیار مردم قرار دهند.
عبدالله عذاری اهوازی مدیرعامل شرکت نفت 
و گاز اروندان نیز ضمن خیر مقدم به معاون وزیر 
نفت، گزارشی از عملکرد سه ساله این شرکت در 

حوزه مسئولیت های اجتماعی و تولید ارائه کرد.
وی با اشاره به برنامه های توسعه ای و مسائل فنی 
این شرکت برای افزایش تولید، به میادین در 
دست توسعه به عنوان یک فرصت برای ایجاد 

اشتغال و خدمت به مردم خرمشهر اشاره کرد.
عذاری اهوازی به ارائه راه هایی برای کمک به 
مردم حوزه  تاسیساتی به خصوص خرمشهر اشاره 
کرد و خواستار و افزایش اختیارات در بحث انجام 
کارهای اساسی در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
شد. گفتنی است؛ در پایان این نشست که جمعی 
از مدیران و روسای شرکت نفت و گاز اروندان 
نیز حضور داشتند، ضمن بررسی مشکلات و 
شهرستان  شریف  مردم  موجود  چالش های 
اروندان،  نفتی  تاسیسات  حوزه  و  خرمشهر 
تصمیمات خوبی از سوی مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران گرفته شد و جهت اقدامات بعدی و 

پیگیری آنها دستورات لازم صادر گردید.

در بازدید مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از شرکت نفت و گاز اروندان مطرح شد؛

خدمت رسانی بیشتر به مردم خرمشهر توسط شركت های نفتی جنوب

الگوی طراحی فضای بازشهری

مینا بخشی  یکی از رویکردهای پدیدآمده در زمینه تکمیل مفهوم الگوی 
طراحی فضای بازشهری ، ارتقا مشارکت اجتماعی است . این رویکرد با نگاهی به 
اهداف کالبدی و عملکردی محیط برای پاسخ به نیازهای کیفی و روانی شهروندان 
مانند : تعلق خاطر ، هویت ، توقعات عام ، مشارکت مردمی ، ارزشهای فرهنگی و 
امنیت اجتماعی برای تکمیل مفهوم الگوی طراحی فضای بازبوجود آمده است . در 
توانمند سازی محیطی ، علاوه بر ویژگیهای فیزیکی و کالبدی فضاهای باز اجتماعی 
به ویژگیهای عملکردی ، معنایی و روانی و جنبه زیست محیطی نیز توجه می شود . 
الگوی طراحی فضای بازمحور فرهنگی اجتماعی با هدف ارتقا مشارکت اجتماعی و 
حضور پایدار مردم از طریق غنی ساختن تجربه فضاهای جمعی و مشارکتی صورت 
می پذیرد در این خصوص ، برنامه ریزان و طراحان شهری با هدف حضور پیوسته و 
زمان دار شهروندان در عرصه ها و فضاهای عمومی مولفه ارتقا مشارکت اجتماعی را 
در دستور کار خود قرار می دهند توجه ویژه به بستر و حمایت از کارآفرینی در مقیاس 
محلی و به تبع ایجاد تعامل و هماهنگی پیوسته میان نقش و عملکرد فضا باعث شکل 
گیری تصور ذهنی مطلوب در ذهن بازدیدکنندگان می شود که این تصور ذهنی 
قابلیت درک فضا و حضور پذیری مجدد را در فضا افزایش خواهد داد بنابراین الگوی 
طراحی فضای باز و توانمند سازی محور فرهنگی با توجه به اصول و قوانین مربوط 
به آن و با هدف ارتقای مشارکت اجتماعی می تواند میزان حضورپذیری شهروندان 
را تضمین کند . الگوی طراحی فضای باز امری حیاتی در تداوم تاریخی ، پیوستگی 
فرهنگی و عملکردی فضاهای جمعی شهر است . نتایج حاصل از تحلیل ها نمایانگر 
آن است که اساسا ارتقا مشارکت اجتماعی این محدوده عامل اولیه و پایه در ارتقا 
الگوی طراحی فضای باز بر مبنای مشارکت اجتماعی است. نتایج تحلیل مدل نشان 
می دهد :  شاخص عملکردی-فعالیتی نیازمند افزایش فعالیتهایی برای جدب 
اقشار مختلف جامعه و کارآفرینی در محور است که در طراحی مدنظر قرار می گیرد 
و مسیرها و مکانهایی جهت ارتقا این شاخص در محور در نظر گرفته شود.  شاخص 
کالبدی در سه بعد منظرشهری ، فضاهای عمومی ، دسترسیها و راهها تحلیل شده 
است تحلیل دسترسیها نشان می دهد که وضعیت ترافیکی مسیر نیازمند ارتقا 
است و مسیرها صرفا با توجه به اولویت سواره طراحی شده است که نیازمند طراحی 
معابر پیاده و دوچرخه جهت ارتقا مشارکت اجتماعی دیده می شود شاخص زیست 
محیطی نیازمند ارتقا وضعیت و برنامه ریزی جهت کاهش آلودگی ها و کاهش مصرف 
منابع طبیعی تجدیدناپذیر در محور می باشد. شاخص محتوایی در ابعاد فرهنگی ، 
اجتماعی و خصوصیات فردی به تحلیل می پردازد بعد فرهنگی در سه بعد ارزشهای 
حکم ، اقدامات و ریشه های فرهنگی تحلیل شده است. شاخص اجتماعی در سه بعد 
الگوی فعالیت ، فعالیتهای جاذب و هویت اجتماعی از مردم پرسش شده است که هر 
سه دارای ارتباط معنادار با شاخص الگوی طراحی فضای بازمحور فرهنگی اجتماعی 
هستند. میزان عوامل اجتماعی در قالب برداشتهای میدانی ، سوالات پرسشنامه و 
مصاحبه با مردم بررسی شده است که نشان از بالا بودن حس تعلق به محور دارد. 
امنیت نیز در سطح مناسبی است ، نهادهای اجتماعی و پاتوقهایی بین گروه های 
سنی مختلف وجود دارد اما نیازمند ارتقا عوامل اجتماعی و پاتوقهای جمعی در اینجا 
دیده می شود . عوامل فردی نیز در ابعاد مختلف از مردم پرسش شده است تا میزان 
ادراک ذهنی مردم از محیط و نقش شاخص فردی در هویت محله مورد بررسی قرار 
گیرد. طبق برداشتهای میدانی و پرسشنامه های بررسی شده عوامل فرهنگی و زمینه 
ها در محدوده وجود دارد اما زمینه حضور پذیری افراد و کیفیت این فضاها نامناسب 
است که نیاز است تا با ارتقا وضعیت این گونه اماکن بتوان شاخص فرهنگی و رویداد 

پذیری را ارتقا داد . 

تعامل میراث فرهنگی و شورای اسلامی  شهر ساری 
در صیانت از بافت و بناهای تاریخی

فرهنگی،  میراث  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به  فر   ساری-امیری 
گردشگری و صنایع دستی شهرستان ساری، قادری رئیس اداره در نشست 
تعاملی با علی عاشقان رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر ساری 
که در دفتر این شورا برگزار گردید: از برنامه ریزی برای صیانت از آثار تاریخی 
و بررسی مشکلات ورفع موانع و در حوزه بافت تاریخی با همکاری میراث 
فرهنگی و شورای اسلامی شهر ساری خبر داد. رئیس اداره میراث فرهنگی 
،گردشگری و صنایع دستی شهرستان ساری با بیان اینکه  بناهای تاریخی و 
خانه ها و محلات قدیمی در شهر ساری  از ظرفیتهای  مهم این شهر در حوزه 
میراثی و گردشگری می باشدافزود: در نوسازی بناها باید  بافت کهن و  تاریخی 
شهر ساری حفظ و صیانت گردد و الگوی ساخت در بافت بر اساس مصالح بومی 
و منطقه ای صورت پذیرد . وی با اظهار اینکه  تعامل با  دستگاههای اجرایی با 
برنامه مدون و نظارت مستمر به عنوان رویکرد این اداره می باشد بیان نمود 
باهمه محدودیت های موجود  تلاش بر این است حداکثر همکاری  با رعایت 
مقررات در جهت رفع موانع و حل  مشکلات مردم انجام گردد  . در ادامه علی 
عاشقان با اعلام اینکه شورای اسلامی شهر و شهرداری ساری در  بافت کهن 
اقدامات خوبی  در زمینه صیانت از آثار و بناهای تاریخی انجام داده است گفت  

شورای اسلامی شهر ساری  آماده  تعامل دو جانبه در این راستا می باشد .

ناظر گمرکات استان اعلام کرد: 

 افزایش ۱۴ درصدی ارزش مبادلات تجاری 
از مرز های كردستان

سنندج-فاطمه ملایی   ناظر گمرکات کردستان گفت: ارزش مبادلات 
تجاری از مرز های استان طی نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزایش ۱۴ درصدی داشته است.
فرامرز امیدی  اظهار کرد: ارزش مبادلات تجاری از مرز های استان طی نیمه 
نخست امسال به سه میلیارد و ۲۳۲ میلیون دلار رسید که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۱۴ درصد افزایش نشان می دهد.
ناظر گمرکات کردستان از افزایش ۳۸ درصدی حجم مبادلات تجاری طی 

مدت یاد شده خبر داد.
وی با اشاره به رشد ۱۲۹ درصدی حجم واردات در نیمه نخست امسال، گفت: 

۴۳۱ میلیون و ۲۰۲ دلار کالا از مرز های استان وارد کشور شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل
مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل: 

عزّت استقلال و اقتدار ایران اسلامی مدیون جانفشانی و از خودگذشتگی شهدا است
گاز  شرکت  عامل  مدیر  جبارزاده   اردبیل-افسون 
شهداء  فرزندان  و  ایثارگران  با  دیدار  در  اردبیل  استان 
؛  استقلال و اقتدار ایران اسلامی را مدیون جانفشانی و از 
خودگذشتگی شهداء و ایثارگران دانست و گفت: آرامش، 
شهدا،  خون  مدیون  کشور  در  استقلال  و  عزت  امنیت، 
مقاومت ایثارگران و تحمل درد و رنج جانبازان و خانواده های 

معظم این عزیزان است.   
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اردبیل ، جلسه 
دیدار با فرزندان شهداء و ایثارگران با حضور دکتر محمد 
تقی طاهری مسئول امور ایثارگران شرکت ملی گاز ایران، 
میر سعید سید متین مدیر عامل ، اعضای هیئت مدیره و 
جمع کثیری از ایثارگران ، جانبازان و فرزندان شاغل شهداء 
با هدف دیدار چهره به چهره و مستقیم با کارکنان ایثارگر و 
شنیدن دغدغه ها و مشکلات آنها از زبان خودشان در شرکت 

گاز استان اردبیل برگزار شد.
محمد تقی طاهری در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از روند 
برگزاری نشست های صمیمانه با ایثارگران و فرزندان شهداء 
، گفت: دیدار با ایثارگران و فرزندان شهداء که یادگاران شهدا 
هستند باید به عنوان یک مسئولیت همیشه یاد ما باشد و همه 
مدیران و مسئولان به اجرای آن اهتمام داشته باشند چرا که 
این نوع دیدارها تجدید بیعتی است با آرمانهای شهدا و تجدید 
میثاقی است که جدا از رسالت اصلی، روحیه و انرژی انسان را 

برای پیشبرد اهداف و برنامه ها دوچندان می کند.

وی با بیان اینکه آنچه که امروز داریم از برکت خون شهداست 
و آنچه که می تواند آینده این نظام و انقلاب عزیز ما را حفظ 
کند زنده نگهداشتن فرهنگ ایثار و شهادت و انتقال آن به 
نسل های آینده است گفت: ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
علی الخصوص توسط ایثارگران و فرزندان شهداء به حدی 
حائز اهمیت است که مقام معظم رهبری همواره تأکید 
می کنند زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا کمتر از شهادت 

نیست.
 طاهری شرکت ملی گاز ایران را از دستگاههای پیشرو 
در توسعه فرهنگ ایثار و شهادت عنوان نمود و در رابطه با 
رفع مشکلات ایثارگران و فرزندان شهداء ؛  افزود: با توجه 
به جایگاه ارزشمند و شرایط ویژه  که جانبازان و ایثارگران 
در کشور دارند، امور ایثارگران شرکت ملی گاز ایران همواره 
در راستای ارائه خدمات و رفع چالش های کاری این عزیزان 
متناسب با چارچوب قوانین وضع شده پیشرو بوده و از همه 

ظرفیت ها در این خصوص بهره استفاده می کنیم.
در بخش دیگری از این جلسه میر سعید سید متین مدیر 
عامل شرکت گاز استان اردبیل با اشاره به اینکه خانواده های 
معظم شهدا مایه عزت، آبرو و سرافرازی ملت ایران هستند، 
تصریح کرد: در حوزه تبدیل وضعیت فرزندان ایثارگران 
عزیز اقدامات اثربخشی صورت گرفته بنحوی که شرکت 
گاز استان بعنوان شرکت پیشرو در مجموعه وزارت نفت 
در تبدیل وضعیت نیروهای ایثارگر اقدام نموده و با همّت 

رفع  و  پیگیری  حال  در  ایران  گاز  ملی  شرکت  مدیران 
مشکلات برخی از ایثارگران نیز هستیم.

گفتنی است در پایان این نشست، میز خدمت برای رسیدگی 

به مشکلات فرزندان ایثارگر تشکیل و کارکنان نظرات خود 
را در قالب پرسش و پاسخ مطرح کردند و به خواسته ها و 

مطالبات آنها رسیدگی شد.

ساری  دودانگه  پرورش  و  فر  آموزش  ساری-امیری 
با اقدامات جدید در راستای پروژه مهر و کیفیت بخشی 
به برنامه ها و طرح ها و اقدامات عمرانی به پیشباز سال 

تحصیلی جدید رفت.
ناصر میرمحمدی مدیر آموزش و پرورش دودانگه  سید 
ساری در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار صدای اقتصاد 
اظهار کرد: آغاز بهار تعلیم وتربیت و بازگشایی مدارس با 
ایران اسلامی در کلاس های  حضور پرشور دانش آموزان 
درس، جلوه های زیبایی از خاطرات شیرین روزهای درس 

و مدرسه را تداعی می کند.

آماده  آماده سازی فضاهای محتوایی مدارس،  افزود:  وی 
سازی برنامه هفتگی بر اساس سیاست های برگرفته از برنامه 
درس ملی، تدوین برنامه عملیاتی مبتنی بر سند تحول، 
برنامه درس ملی، برنامه های ابلاغیه وزارت، برنامه جامع 
اداره آموزش و پرورش دودانگه به عنوان میثاق تحول در 
راستای اجرایی سازی سند تحول بنیادین از جمله برنامه 

های این اداره به مناسبت  بازگشایی مدارس و ماه مهر است.
مدیر آموزش و پرورش دودانگه ساری با اشاره به اقدامات این 
اداره برای سال تحصیلی حدید گفت: اجرای نهضت آسفالت 
فاطمیه پهندر، شهید اسلامی شلدره و امامزاده علی)ع( ، 

شهیدان خلیلی و عشوری سنگده، هنرستان سنگده و اداره 
آموزش و پرورش  از جمله این اقدامات بود.

میرمحمدی افزود  تکمیل کف سازی حیاط مدرسه مرحوم 
خیابانی سرکام و تکمیل سرویس بهداشتی شهید مختاری 
سنگده و تکمیل آبخوری مدرسه شهید حسینی سیاهدشت 

از دیگر برنامه های ما برای آغاز سال تحصیلی بود.
مدیر آموزش و پرورش دودانگه یادآور شد   رنگ آمیزی 
مدارس جهت شاداب سازی در قالب پروژه مهر توسط گروه 
جهادی آموزش و پرورش دودانگه و مدیران پرتلاش مدارس 
امیرکبیر قارنسرا، انقلاب مرگاب، ۱۳ آبان کرسب و مسکوپا، 

مرحوم محمدی علی آباد، فاطمیه پهندر، کوثر  شلدره و 
شهید حسینی سیاهدشت از دیگر اقدامات انجام شده برای 

سال تحصیلی جدید بود.
میرمحمدی گفت : مدرسه، کانون همه فضیلت ها، محور 
رشد و بالندگی و زمینه ساز تربیت و تعالی نسل کودک و 
نوجوان تراز انقلاب است و ماه دل انگیز مهر، یادآور خاطرات 
و  معلمان  سخت کوشی  و  دوستی ها  همدلی ها،  خوش، 
دانش آموزان در مسیر تعلیم و تربیت است و باید همه تلاش 
کنیم تا فرزندانی پویا و توانمند و خلاق برای ایران اسلامی 

پرورش دهیم.

مازندران
به منظور کیفیت بخشی به برنامه ها و طرح ها صورت گرفت؛ 

ورش دودانگه آغاز ماه مهر با اقدامات جدید آموزش و پر

شیراز-چراغی  همزمان با هفته گردشگری، مراسم 
افتتاح پروژه های گردشگری استان فارس در شیراز برگزار 
شد که وزیر میراث فرهنگی به صورت وبیناری در این 

مراسم حضور داشت.
سیدرضا صالحی امیری در این مراسم گفت: فارس و 
شیراز تاریخ و تبار، هویت و افتخار و عزت ملی ما ایرانیان 
است و بی شک هدف اول گردشگران ورودی به کشور 
بازدید از فارس، مشهد و اصفهان است، به همین دلیل 
انتظار ایران و ایرانیان از فارس همیشه بیشتر است و باید 
با حمایت حداکثری از اصحاب سرمایه گذار در استان و 
جذب سرمایه گذاران حوزه خلیج فارس بتوانیم جهش 

جدی را در گردشگری استان در سال آتی داشته باشیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: 
باید بزرگترین ظرفیت زیرساخت های گردشگری قطعا در 
فارس و شیراز نمایش گذاشته شود چرا که انگیزه بسیاری 

ازگردشگران برای سفر به ایران، فارس است.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزیر  اینکه  بیان  با  او   
زیارت،  گردشگری  است  لازم  افزود:  صنایع دستی 

فرهنگی و سیاحتی اولویت اول استان فارس شود.
نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شورای اسلامی 
گردشگری  متعدد  ظرفیت های  به  مراسم  این  در  نیز 
استان فارس و به ویژه در شهر شیراز اشاره کرد و گفت: 
فرهنگی،  میراث  اداره کل  تلاش های  با  تردیدی  بی 
این  فارس، جایگاه  استان  گردشگر ی و صنایع دستی 

استان در حوزه های مربوط ارتقا بیشتری می یابد.  

درحوزه های  موثری  فعالیت های  افزود:  قادری  جعفر 
درسطح  فرهنگی  میراث  و  دستی  صنایع  گردشگری، 
استان انجام شده است و باید این فعالیت ها به سرانجام 

برسد تا عملکرد های مثبت صورت گرفته معرفی شود.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی بامثبت 
ارزیابی کردن فعالیت های انجام شده در حوزه گردشگری 
این استان گفت: توجه به حوزه های میراث فرهنگی و 
گردشگری باید در اولویت قرار گیرد چرا که این حوزه 
و  درآمدی  سطح  فزایش  درا  بسزایی  تاثیر  تخصصی 

اشتغال دارد.
او ادامه داد: تنوع، آب و هوایی از یک سو تعدد آثار تاریخی 
و فرهنگی و انواع گردشگری از سوی دیگر در استان فارس 
موجب شده است که فرصت مناسبی در این استان برای 
رشد و توسعه صنعت گردشگری فراهم شود از این رو باید 

فعالیت ها در این عرصه سرعت بیشتری گیرد.

یادواره جانباز شهید  –هادی مینایی پور   بوشهر 
رسانه بوشهر "ارسلان فهیمی با حضور مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان، خبرنگاران و اصحاب رسانه این 
استان  و تقدیر از خانواده شهید در سالن " لیان" صدا و 

سیمای بوشهربرگزار شد.
بوشهر، دراین یادواره حجت الاسلام والمسلمین دهقان 
دبیر جبهه فرهنگی استان بوشهر از ویژگی های شهید 
فهیمی را شاکربودن  وی علیرغم جانبازی ۷۰ درصد و از 
دست دادن چشم راست و صبر در سختی جانباز شیمیایی 

بودن این شهید عنوان کرد.
در ادامه محسن رضائی نژاد رئیس سازمان بسیج رسانه با 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای هفت سال دفاع مقدس 
اظهار داشت: در دفاع مقدس، یکرنگی و رنگ خدایی داشتن 
به اوج اعلا رسید و میدانی برای زیرپا گذاشتن نفس و رشد 
و تعالی روحی و معنوی شیفتگان حق تعالی بود. وی افزود: 

ایثارگری در دفاع مقدس به زیباترین شکل ممکن رقم 
خورد و رزمندگان در برابر ابرقدرت های شرق و غرب 

ایستادند و یک وجب از خاک کشور را به دشمن ندادند.
شهید ارسلان فهیمی جانباز ۷۰ درصد جنگ تحمیلی 
بود که در سن ۲۴ سالگی در دفاع از آبادان در برابر حملات 
دشمن با اصابت ترکش خمپاره به چشم سمت راست خود 
به مقام جانبازی رسید و در عملیات فاو به گروه پاک دلان 
شیمیایی پیوست و در روز دوشنبه ۷ شهریور ماه سال 

۱۳۹۰ در سن ۵۵ سالگی به مقام والای شهادت رسید.
در ادامه این آئین »سرهنگ پاسدار مجتبی واعظی« راوی 
دفاع مقدس گفت: هدف از گرامی داشت دفاع مقدس، 
تبیین معارف و یادآوری کردن ارزش های انقلاب به 
همگان است تا ما نیز بتوانیم به نوبه خود امتدادبخش این 

تعالیم باشیم.
واعظی با بیان این که دفاع مقدس را از ۳ منظر می توان 
روایت کرد، اظهار کرد: جغرافیای دفاع مقدس اولین منظر 
است. این که بدانیم دشمن تا کجا پیش روی کرد و قصد و 

هدفش از حمله نظامی به کشور به چه مناطقی بود.
وی در ادامه به تشریح ابعاد شخصیتی شهید ارسلان 
فهیمی پرداخت و اظهار داشت: شهدا انسان های وارسته 

بودند که شاهد بر رفتار و کردار ما هستند.
این یادواره با حضور خبرنگاران و اصحاب رسانه استان 
 بوشهر با ذکر خاطراتی از این شهید از سوی نزدیکان و 
فرزندان وی و آخرین برنامه تقدیر از خانواده شهید به 

اتمام رسید.

فارس بوشهر
وزیر میراث فرهنگی:

گردشگری اولویت اول استان فارس شود
با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان برگزار شد:

اولین یادواره جانباز شهید رسانه بوشهر "ارسلان فهیمی" 

اصفهان-مریم مومنی  طی جلسه ای با حضور مدیر 
مخابرات منطقه اصفهان پروژه توسعه شبکه ترانسمیشن 

مخابرات استان اصفهان کلید خورد.
مراسم افتتاحیه و شروع پروژه بهسازی و توسعه شبکه 

مدیر  حضور  با  اصفهان  منطقه  مخابرات  ترانسمیشن 
مخابرات منطقه اصفهان، مدیران طراحی و نظارت شرکت 
مخابرات ایران، معاونت شبکه و مدیران شرکت فناوری 

ارتباطات نوری امین، برگزار شد.

 در این مراسم ضمن ارائه گزارشی از روند برگزاری مناقصه و 
عقد قرارداد توسط شرکت مخابرات ایران، زمانبندی مراحل 
مختلف نصب، راه اندازی و بهره برداری از تجهیزات، مطرح و 

مورد بحث قرار گرفت.

لازم به ذکر است؛ پروژه شبکه ترانسمیشن استان با اعتباری 
بالغ بر ۳۱۰۰ میلیارد ریال در ۲۷ ایستگاه مخابراتی سطح 
استان اجرا خواهد شد و با اجرای پروژه مذکور ظرفیت شبکه 

انتقال استان، به میزان ۸٫۳Tbps افزایش خواهد یافت.

اصفهان
با حضور مدیر مخابرات منطقه :

وژه توسعه شبکه ترانسمیشن مخابرات  اصفهان كلید خورد  پر
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کاهش ۲۷ درصدی ورودی سدها نسبت به مدت 
زمان مشابه سال گذشته

میزان ورودی سدها در سال آبی جدید ۱۹ میلیون متر مکعب بوده در 
حالی که ســال گذشــته این عدد به ۲۷ میلیون متر مکعب می رسید و 
اکنون شاهد کاهش ۲۷ درصدی ورودی ســدها نسبت به مدت زمان 

مشابه هستیم.
سال آبی هر سال از ابتدای مهر آغاز می شود و از ابتدای مهر ماه تا هفتم 
مهر میزان ورودی سد ها ۱۹ میلیون متر مکعب بوده در حالی که سال 
گذشته این عدد به ۲۷ میلیون متر مکعب می رسید و اکنون کاهش ۲۷ 

درصدی ورودی سدها را شاهد هستیم.
البته خروجی ســدها کمی امیدوار کننده به نظر می رســد و نسبت به 
مدت زمان مشابه سال گذشــته کاهش ۱۵ درصدی را نشان میدهد به 
طوری که در هفته اول مهر ماه جاری خروجی ســد ها ۵۷ میلیون متر 
مکعب بوده در حالیکه سال گذشــته این عدد به ۶۷ میلیون متر مکعب 

می رسید.
همچنین آب موجود در مخازن ســدها از ابتدای سال آبی تا ۷ مهر ۲۶ 
میلیارد و ۴۶۰ میلیــون مترمکعب بوده که در مقایســه با مدت زمان 
مشابه سال گذشــته ۲۱ میلیارد و ۷۵۰ میلیون متر مکعب افزایش ۱۲ 
درصدی را نشــان می دهد. در مجموع نیز ۴۷ درصد از ســدها پر و ۵۳ 

درصد دیگر از ظرفیت مخازن سدها خالی است.

ارتفاع کل ریزش های جوی کشــوراز ابتدای ســال آبی جدید تا ششم 
مهر ماه معادل ۱,۱ میلیمتر میباشــد. این مقدار بارندگی نســبت به 
میانگین دوره های مشــابه درازمدت ۰.۹ میلیمتر ۲۴ درصد افزایش 
و نســبت به دوره مشابه ســال آبی گذشــته ۰.۳ میلیمتر ۲۲۴ درصد 

افزایش را نشان می دهد.

مدیرعامل توانیر:
هزینه ۵ برابری تامین برق برای مشترکان 

پُرمصرف لحاظ می شود
 مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی بــرق )توانیر( گفت: 
مشــترکان پرمصرف که بیشــتر از ۲.۵ برابر الگو مصرف دارند، هزینه 

تامین برق پنج برابری در تعرفه برق آنها لحاظ می شود.
 »مصطفی رجبی مشــهدی« در گفت وگویی دربــاره الگوی مصرف 
برق خاطرنشــان کرد: الگوی مصرف برق ماهانه تابســتانی در مناطق 
غیرگرمســیری ۳۰۰ کیلووات ساعت است که با شــروع فصل پاییز به 

۲۰۰ کیلووات ساعت در ماه کاهش می یابد.
وی افزود: مطابق ماده ۶ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق مصوبه 
سال ۱۴۰۱ مجلس شــورای اســلامی، مصارف مازاد بر الگو در تعرفه 

مشترکان خانگی بر اساس روش پلکانی- افزایشی تعیین می شود.
مدیرعامل توانیر ادامه داد: ســاختار تعرفه گــذاری به گونه ای طراحی 
شده که بیشترین یارانه را مشمول مشــترکانی می کند که در محدوده 
الگوی مصرف قــرار گرفته اند و قبض هــای برق ارزان تــری دریافت 

می کنند.
رجبی مشهدی گفت: بر اســاس همین قانون، مشــترکان خانگی به 
دو دســته مشــترکانی که در محدوده الگوی مصرف و کمتر از آن برق 
مصرف می کنند و مشــترکان پرمصرف که بالاتــر از الگو برق مصرف 
می کنند، تقسیم می شــوند.وی با بیان اینکه الگوی مصرف در ماه های 
گرم و ماه های غیرگرم متفاوت اســت، ادامه داد: در مناطق عادی و غیر 
گرمسیر که بیشترین تعداد مشــترکان را در خود جای داده است مانند 
تهران و کلان شــهرهایی نظیر مشــهد، اصفهان، تبریز، الگوی مصرف 
۳۰۰ کیلووات ساعت در ماه اســت که این میزان با شروع فصل پاییز و 
در ماه های غیرگرم برای این مناطق به زیر ۲۰۰ کیلووات ساعت در ماه 

می رسد.

مشترکان مراقب مصرف برق باشند
مدیرعامل توانیر خاطرنشــان کرد: از این  پس مشــترکان باید مراقب 
مصرف برق خود بوده و توجه داشــته باشــند باتوجه به این که الگوی 
مصرف از ۳۰۰ کیلووات ســاعت به زیر ۲۰۰ کیلووات ســاعت در ماه 
رســیده اســت، درصورتی که مصرف خود را کنترل نکنند مشــمول 
تعرفه های بالاتر که پلکانی- افزایشــی و نزدیک هزینه های تامین برق 

است خواهند شد.

رجبی مشــهدی درباره چگونگی پلکانی شــدن تعرفه برق مشترکان 
پرمصرف، افــزود: قانون ضرایبی از نــرخ تامین برق را بــرای پله های 
مختلف مصرف در نظر گرفته اســت؛ به این صورت که برای مشترکان 
پرمصرف تا میزان الگوی مصــرف نیم برابر هزینه تامیــن تا ۱.۵ برابر 
الگو، ۱.۵ برابر هزینه تامین تا ۲.۵ برابر الگوی مصرف و بیشــتر از ۲.۵ 
برابر الگوی مصرف پنج برابر هزینه تامین برق در تعرفه برق مشترکان 

پرمصرف لحاظ می شود و دریافت آن الزام قانونی است.

نرخ تامین برق ۷۵4 تومان به ازای هر کیلووات ساعت است
وی، پارامترهای تعیین نرخ تامین برق که تعرفه ها بر اساس آن طراحی 
می شود را شــامل نرخ قراردادهای تبدیل انرژی نیروگاه های حرارتی 
مقیاس بزرگ و مقیاس کوچک در سه سال گذشــته، هزینه ترانزیت 
برق و هزینه ســوخت نیروگاهی اعلام کرد که سالیانه تعیین می شود و 
گفت: در سال جاری و سال گذشته هزینه سوخت نیروگاهی بر اساس 

مقررات مربوط و جداگانه محاسبه می شود.
مدیرعامل توانیر، نرخ تأمین برق را برای امسال ۷۵۴ تومان به ازای هر 
کیلووات ساعت اعلام کرد و گفت: این نرخ بر اساس نرخ قرارداد تبدیل 

انرژی و ترانزیت برق به دست آمده است.
رجبی مشــهدی درباره نرخ تامین برق مشــترکان صنعتی، ادامه داد: 
طبق ماده ۳ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، متوسط بهای برق 
این مشترکان براساس متوسط نرخ قراردادهای تبدیل انرژی محاسبه 
می شود که این نرخ در سال جاری براســاس قراردادهای تبدیل انرژی 
سال گذشــته ۷۲۴ تومان به ازای هر کیلووات ساعت محاسبه شده که 

مبنای محاسبه تعرفه مشترکان صنعتی خواهد بود.

صفحه 8
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

برنامه دولت جدید برای رفع ناترازی ۸ بانک 

خریدار  موضوع رفع ناتــرازی بانک ها در دولت 
جدید، از ســوی رئیس جمهور، وزیــر اقتصاد و 
همچنین رئیس کل بانک مرکــزی مورد تاکید و 
توجه قــرار گرفته و به گفته آنها، تــداوم آن قابل 
قبول نیست و باید به آن رسیدگی شود ؛ لذا همه 
دســتگاه های ذیربط باید رفع این ناترازی  کمک 

کنند.
 در اواخر سال گذشــته پرونده ســه بانک ناتراز 
در دســتور کار بانک مرکزی قرار گرفت و بعد از 
برگزاری مجمع این سه موسسه، معاونت نظارتی 
بانک مرکزی، تصمیــم به انحلال دو موسســه 
اعتباری توســعه، کاســپین و همچنیــن ادغام 

موسسه اعتباری نور در بانک ملی، گرفت.
چالش  بانک های ناتراز، از جمله مشــکلاتی است 
که سیاســت گذار پولی، همواره سعی در رفع آن 
دارد، به گونه ای که از همان ابتدای ســال جدید 
نیز، رئیس کل بانک مرکزی بــر ضرورت اصلاح 
ناترازی بانک ها تاکید کــرد و گفت که بانک های 
ناتراز شش ماه فرصت دارند معضل اصلی خود را 
که اثر نامطلوبی در شــاخص های کلان اقتصادی 

دارد، برطرف کنند.
به گفته محمدرضــا فرزین، اگــر بانکی همواره 
ناترازی داشــته باشــد و در عین حال بخواهد به 
فعالیت خــود ادامه دهد، به  ناچار باید به ســمت 

تعیین تکلیف و انحلال آن بانک پیش برویم.
با این حال، رئیس کل بانک مرکزی می گوید اگر 
بتوانیم بانکی را اصلاح یا احیا کنیم بی شک آن را 
منحل نمی کنیم؛ چراکه انحلال بانک ها پرهزینه 
و آخرین گزینه ای اســت که مدیریت نظام بانکی 

کشور به سمت آن حرکت می کند.

قانون جدید بانک مرکزی
بانک مرکزی به عنوان مهم ترین رکن نظارتی بر 
شبکه بانکی و موسسات اعتباری کشور، در سال 
جدید بر روی موسسات و بانک های ناتراز تمرکز 

جدی دارد. 
در قانون جدید بانک مرکزی، اختیارات بیشتری 
به هیئت عالی و همچنیــن معاونت تنظیم گری 
بانک مرکزی در جهت کنترل و نظارت بر شــبکه 
بانک داری، اعطا شــده اســت. در ماده ۸ قانون 
جدید بانکــداری مرکزی، هــدف اصلی تثبیت 
قیمت ها و پایداری ســلامت بانک ها تعریف شده 

است.
در فصل چهــارم و پنجــم قانون جدیــد تاکید 
شــده که معاونت تنظیم گــری و نظــارت باید 
زیرســاخت ها اطلاعاتــی برای گســترش چتر 
نظارتی بر شبکه بانکی کشور مهیا کند. همچنین، 
در فصل پنجم بر این تاکید شــده کــه بازیگران 
جدید مثل »هیئــت انتظامی بــدوی و تجدید 
نظر« وجود داشــته باشــند که با کمک معاونت 
تنظیم گری و نظارت بانک مرکــزی، بتوانند در 
صورت وجود موسســات ناترازی که ممکن است 
باعث ایجــاد اخلال در نظام تامیــن مالی و ثبات 
قیمت ها شــوند، تصمیم گیری های ســریع تر و 

قاطع تر گرفته شود.
باید دید تاثیر قانون جدید بانکداری بر نظام بانکی 
کشــور چگونه خواهد بود، اما آنچه پیداست این 
اســت که تنها با ادغام یا احیــا بانک ها نمی توان 
نظــام بانکــداری کشــور را اصلاح و به ســمت 
پیشرفت حرکت داد. بی شــک رفع ناترازی بانک 
ها باید همزمان و همراستا با اجرای مناسب قانون 
بانکداری و اصــلاح کلی نظام بانکداری کشــور 
همراه باشد تا بتوانیم شــاهد کاهش ناترازی در 
نظام بانکداری که ریشه در ناترازی اقتصاد دارد، 

کشور باشیم.

ابلاغ برنامه اصلاحی 8 بانک 
در آستانه انحلال

در ابتدای ســال جــاری، بانک مرکــزی برنامه 
اصلاحی هشت بانک ناتراز را به این بانک ها ابلاغ 

کرد.
رئیس کل بانک مرکــزی در این رابطه تاکید کرد 
که ســالم ســازی ترازنامه بانک ها در دستور کار 
است و به هشــت بانک برنامه اصلاحی ابلاغ شده 
و دائما ایــن برنامه پیگیری می شــود تا به نتیجه 

برسد.
طبق گفته او، بی شــک در رابطه با بانک هایی که 
اصلاح نشوند، به ســمت برنامه انحلال، ادغام و یا 
توقف حرکــت می کنیم تــا هزینه هایی که برای 
اقتصاد ایجاد می شــد، کاهش یابد و دیگر اجازه 
نمی دهیم، بانک های ناتراز فعالیت داشــته و به 
خلق پول غیر واقعی و بیش از حــد انتظار، اقدام 

کنند.
از سوی دیگر و به عقیده بســیاری از کارشناسان 
و ناظــران اقتصــادی، مســئله رفــع ناترازی 
بانک ها تنها بــا اصلاح ســاختار ترازنامه بانک ها 
و اولتیماتــوم بانک مرکزی، برطرف نمی شــود؛ 
چراکه بسیاری از ریشه های ناترازی شبکه بانکی 
به مســائل برون زا باز می گردد و نیازمند یک عزم 
جدی از ســوی دولــت، مجلس، بانــک مرکزی 
و دیگــر نهادهای اثرگــذار در اقتصادی کشــور 
اســت که البته در این میــان نیــز، بانک ها باید 
به مروز زمــان بنگاه داری را فرامــوش کرده و به 
بنگاه سازی و کمک به تولید و سرمایه گذاری در 
این جهت حرکت کنند کــه در نهایت نتیجه آن 

می تواند به اصلاح ناترازی بانک ها نیز کمک کند.
در ابتدای ســال جــاری، بانک مرکــزی برنامه 
اصلاحی ۸ بانک ناتــراز را به ایــن بانک ها ابلاغ 
کرد. رئیس کل بانک مرکزی در این رابطه تاکید 
کرد: سالم ســازی ترازنامه بانک ها در دستور کار 
است و به ۸ بانک برنامه اصلاحی ابلاغ شده و دائما 
این برنامه پیگیری می شــود تا به نتیجه برسد.در 
سرنوشــت بانک های ناتراز، نبایــد مردم متضرر 

شوند
چندی نیــز دکتر مســعود پزشــکیان در اولین 
گفت وگــوی تلویزیونــی خود به عنــوان رئیس 
جمهور، به تشریح برخی از برنامه ها و اولویت های 
دولــت چهاردهم از جملــه مســائل اقتصادی 
پرداخت و با اشــاره به مشــکل ناترازی بانک ها و 
شــبکه بانکی کشــور، احتمال انحلال برخی از 
بانک هــای ناتراز و برنامه دولــت چهاردهم برای 
رفع این مشــکل گفت که ناترازی بانک ها کاملا 
مشــخص اســت، اما برخورد دولت با بانک های 
ناتراز باید به گونه ای باشد که مردم متضرر نشوند. 
برای مثــال نمی توانیم بانکی که ناتراز اســت را 
ناگهانی منحل کنیم؛ چراکه در این میان مردمی 
که در ایــن بانک ها ســرمایه گــذاری کرده اند، 
متضرر می شــوند، ما می دانیم که ناترازی وجود 
دارد، بانک های ناتراز را هم می شناسیم اما برای 
حل این چالش باید روندی را در پیش بگیریم که 

برای مردم مشکل ایجاد نکند.

برنامه وزیر اقتصاد برای معضل عدم کفایت 
سرمایه بانک ها

همچنین اخیــرا، عبدااناصر همتــی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارای - به دو موضوع مهم مشــکل 
بازار سرمایه و شبکه بانکی کشــور اشاره کرد و از 
اولویت های خود، تلاش برای بازگشــت اعتماد 
به بازار ســرمایه و همچنین لزوم برطرف کردن 
ناترازی شبکه بانکی و چالش عدم کفایت سرمایه 

بانک ها را مطرح کرد.

ســکاندار وزارت اقتصاد می گویــد بحث اصلی 
مشــکل تورم به بحث مشــکل ناترازی بودجه و 
ناترازی بانک ها برمی گردد و تا این مســائل حل 
نشود کنترل تورم ســخت خواهد بود با این حال 
ما وظیفه داریم که حتمــا این کار را انجام دهیم و 

برای تحقق آن به نتیجه برسیم.
به گفته وی، واقعیت این است که موضوع ناترازی 
بانک ها در حال حاضر قابل تداوم نیست و باید فکر 
اساســی به حال آن کرد. ما چاره ای نداریم غیر از 
اینکه به بعضی از بانک ها رسیدگی کنیم؛ چراکه 
با ادامــه رویه غلط حکمرانی اقتصادی به شــیوه 
فعلی، بانک هــا به عنــوان صندوق هایی که تنها 
وظیفه آنها ارائه تســهیلات تکلیفی است، تبدیل 

می شوند.
همتی همچنین اخیرا در یــک برنامه تلویزیونی، 
گفت که امروز شــاهد آن هســتیم کــه ناترازی 
بانک ها خیلی زیاد شــده اســت. اخیرا شنیده ام 
که عملیات ریپو REPO بــه ۲۹۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده اســت. امروز کفایت سرمایه برخی 
از بانک های بزرگ کشــور منفی شــده اســت. 
این در حالی اســت که امروز در دنیا، اگر کفایت 
سرمایه یک بانک به زیر هشــت درصد برسد آن 
بانک را تعطیل می کنند. اما از آنجایی که بیشــتر 
بانک های کشور دولتی هستند، به پشتوانه دولت 
خیالشان راحت اســت. اما این دلیل نمی شود که 
بانک ســرمایه کافی برای انجــام عملیات بانکی 
نداشته باشد و ما در کشــور این مشکل جدی را 
داریم. اگر نتوانیم این مشــکل را برطرف کنیم، 

فشار تورمی همچنان وجود دارد.
موضــوع ناتــرازی بانک ها در حــال حاضر قابل 
تداوم نیســت و باید فکر اساســی بــه حال آن 
کرد. ما چاره ای نداریم غیــر از اینکه به بعضی از 
بانک ها رســیدگی کنیم؛ چراکه بــا ادامه رویه 
غلط حکمرانی اقتصادی به شــیوه فعلی، بانک ها 
به عنوان صندوق هایی که تنهــا وظیفه آنها ارائه 

تسهیلات تکلیفی است، تبدیل می شوند.

تاکید دوباره رئیس کل بانک مرکزی
 به موضوع ناترازی بانک ها

در هفته های گذشته نیز، رئیس کل بانک مرکزی 
در همایش ســالانه بانکداری اسلامی گفت: سال 
گذشته به هشــت بانک برنامه اصلاحی دادیم و 
به صورت ماهانه وضعیت ایــن بانک ها را رصد و 
ارزیابی می کنیم. برخی بانک هــا با اعمال برنامه 
اصلاحی توانسته اند شــاخص های بانکی خود را 
بهبود دهند؛ ولی در خصوص برخی بانک ها هنوز 

نگرانی هایی وجود دارد.
به گفتــه وی، اصلاح نظام بانکــی نیازمند کمک 
نظام اقتصادی کشــور اســت و از آنجاکه برخی 
ناترازی ها در نظام بانکــی مربوط به بخش دولتی 
و بخشــی مربوط به تکالیف مجلس اســت، باید 
همه دستگاه های ذیربط برای رفع این ناترازی ها 

کمک کنند.

توجه دولت به ناترازی بانک ها
بنابراین و با توجه به تاکیدهای ریاست جمهوری 
و وزیر اقتصاد به موضوع ناتــرازی بانک ها، به نظر 
می رســد که در دولت جدید نیازمنــد یک عزم 
جدید برای رســیدگی به موضع ناترازی شــبکه 
بانکی کشــور هســتیم؛ چراکه بانــک مرکزی 
نمی تواند به تنهایی در رســیدگی به ناترازی های 
ریشه دار در شبکه بانکی کشور موفق عمل کند و 
این امر نیازمند یک هماهنگی گســترده و عمیق 
در بخش های مدیریتی و سیاســتگذار در اقتصاد 

کشور است.

بورس

طبق آخرین آمار ارایه شــده، در هفته نخست مهر ماه 
۸ همت نقدینگــی وارد کارگزاری ها شــده که از این 
میزان ۷ هزار و ۴۷۷ میلیارد تومان را حقیقی ها و ۶۰۰ 

میلیارد تومان را نیز حقوقی ها وارد کرده اند.
در نخستین هفته مهر ماه شاخص کل »بورس تهران« 
با ۲.۸ درصد افزایش نسبت به هفته پایانی شهریور ماه، 
معاملات خود را در کانال ۲ میلیون و ۱۵۵ هزار واحد به 

پایان رســاند.در این بازه زمانی، شاخص کل »هم وزن 
بــورس«، شــاخص کل »فرابورس« و شــاخص کل 
»هم وزن فرابورس« به ترتیــب ۲.۸، ۲.۱ و ۳.۴ درصد 
رشد را تجربه کردند.سه صنعت ۱. بانک ها و موسسات 
اعتباری ۲. فلزات اساسی ۳. محصولات شیمیایی جزو 

سه صنعت پرگردش در معاملات بازار سهام بودند.
این سه صنعت بیش از ۳۱.۶ درصد ارزش کل معاملات 

بازار را در هفته ای که گذشت به خود اختصاص دادند.
ســهم حقیقی ها، حقوقی ها و صندوق های سهامی به 
ترتیب ۲۱۲ هزار و ۱۴۶ میلیــارد ریال )۷۰.۱ درصد(، 
۴۶ هزار و ۲۳۸ میلیارد ریال )۱۵.۳ درصد( و ۱۴ هزار و 

۲۹۱ میلیارد ریال )۴.۷ درصد( بود.
همچنین تعداد سهامداران فعال در بازار اعم از حقیقی 
و حقوقی )بدون احتســاب کدهــای دارای معامله در 

عرضه های اولیه( رقمی بالغ بر ۲۰۳ هزار و ۷۵۰ نفر بود 
که به تفکیک ۲۰۲ هزار و ۴۷۴ نفر شــامل سهامداران 
حقیقی و یک هــزار و ۲۷۶ نفر مربوط بــه حقوقی ها 
می شــود.طبق آخرین آمار ارایه شده، در هفته نخست 
مهر ماه ۸ همت نقدینگی وارد کارگزاری ها شــده که از 
این میزان ۷ هزار و ۴۷۷ میلیــارد تومان را حقیقی ها و 

۶۰۰ میلیارد تومان را نیز حقوقی ها وارد کرده اند.

سازمان بورس و اوراق بهادار:حقیقی های بازار بورس بیش از ۷ همت حساب کارگزاریشان را شارژ کردند

مهاجرت تهرانی ها برای فرار از گرانی مسکن
به گزارش بانک مرکزی، قیمت مســکن در تهران میانگین متری ۸۸ 
میلیون است. با در نظر گرفتن دســتمزد ۷ میلیون تومانی وزارت کار و 
قیمت بالای مسکن، ۱۵۴ سال نیاز اســت تا تهرانی ها بتوانند خانه دار 

شوند. 
همین امر، مردم را ناچار به ترک تهران و مهاجرت به شهرستان ها کرده 
است. در این شرایط وزارت راه  و شهرســازی برای کاهش زمان انتظار 

خرید خانه در تهران چه برنامه ای دارد؟
»فارغ از احســاس عشــق، تنفــر، تعلــق، همذات پنــداری یا حتی 
بی تفاوتی، وقتی به شهری که در آن به دنیا آمده ایم و زندگی می کنیم، 
می اندیشــیم، آن را موجود زنده ای می یابیم که بخشی از هویت فردی 
و جمعی ماســت و درد و زخمی را کــه برمــی دارد در جان مان حس 

می کنیم.
 انگار ما همان شهری هستیم که در آن زندگی می کنیم.« این جملات 
بخشــی از مقدمه کتاب »شهر از نو« اســت و به خوبی توضیح می دهد 
چرا شهری که در آن متولد شده ایم، بخشــی از وجود ما می شود. انگار 
شهر عضوی از بدن شهروند است که اگر بخواهد روزی آن را ترک کند؛ 
باید درد قطع عضو را تجربه کند. حالا اگر ترک شهر زادگاه از سر اجبار 

باشد، دردش تا مغز استخوان حس می شود.
ترک شــهر زادگاه وقتی با میل و رغبت باشد، »مهاجرت« است؛ اما اگر 
اجبار باشد، شهروندان از دیارشــان »اخراج« شده اند. اتفاقی که به نظر 
می رسد با توجه به افزایش قیمت مسکن در ســال های اخیر، جزئی از 
سرنوشت شهروندان کلان شهرها، به ویژه تهران باشد. به استناد مرکز 
آمار ایــران، یک زوج جوان تهرانــی خانه اولی، ۱۵۲ ســال باید انتظار 
بکشــند. قیمت یک متر مربع واحد مســکونی در شــهر تهران، ۸۸.۵ 

میلیون تومان است. 
در حالی  که وزارت کار حداقــل حقوق ماهانه را ۷ میلیون و ششــصد 
هزار تومان اعلام کرده اســت، به نظر می رسد شرایط اقتصادی و گرانی 
مسکن در تهران، شــهروندان را مجبور به خروج از تهران و سکونت در 
شهرهای دیگر می کند در همین زمان، مدت انتظار خرید خانه اول در 
سایر نقاط شهری کشور، ۵۹ سال است که نشان از مساعد بودن شرایط 
مسکن شهرستان ها نســبت به تهران است. لازم به ذکر است که میزان 
دستمزدها در تمامی کشور، برابر است؛ بنابراین قدرت خرید مردم در 
سایر شهرها بیشتر اســت. شهروندان تهرانی باید شــهری که زادگاه، 

هویت و بخشی از وجودشان است را به علت »گرانی« ترک کنند

گرانی تهران مردم را مهاجر می کند
چرا مردم مجبورند از کلان شــهرها مخصوصا تهران مهاجرت کنند؟ 
سال ۱۳۹۲، حداقل حقوق و دستمزد کارمندان و کارگران، ۴۸۷هزار 
و ۱۲۵ تومان بود. همان ســال متوســط قیمت یــک مترمربع واحد 
مسکونی در شــهر تهران، ۳میلیون و ۶۵۸ هزار تومان بوده است. یک 
متر مربع واحد مســکونی، حدودا ۷ برابر دســتمزد یک ماه کارگران 
بوده اســت. درحالی که در سال ۱۴۰۳، حداقل دســتمزد، ۷میلیون و 
۱۶۶هزار تومان اســت و یک مترمربع واحد مســکونی، ۸۸میلیون و 

۵۰۰هزار تومان که ۱۲ برابر حقوق یک ماه کارگران است.
 این آمار به آن معناســت که قدرت مردم برای خرید خانه، کاهش پیدا 

کرده است.

در کنار این موارد، باید به این نکته توجه شود که براساس گزارش مرکز 
آمار، گروه »مسکن، سوخت، روشنایی«، سهمی ۴۲.۴ درصدی در کل 
سبد هزینه خانوار شــهری دارد. این عدد در هزینه های غیرخوراکی به 

۵۶.۵ درصد می رسد. 
همچنین تورم اجاره بها در مرداد ۱۴۰۳ در شــهر تهران، ۴۵.۵ است. 
درحالی  که شاخص اجاره کل کشــور، ۴۲.۳درصد است. یعنی هرچند 
که کارگران تهرانی دســتمزدی برابر با کارگران سایر شهرهای کشور 
دریافت می کنند؛ اما هزینه بیشتری را برای اجاره بها می پردازند. با این 
اوصاف است که یک زوج جوان تهرانی برای خرید اولین خانه خود باید 

۱۵۲ سال منتظر باشند. به شرط آنکه قیمت ها بیشتر از این نشود.

۵9 سال زمان برای خرید خانه در شهرستان ها
اوضاع مسکن در کل کشور بحرانی است؛ اما شهرستان ها شرایط کمی 
مســاعدتر از تهران را تجربه می کنند. در حالی  که سال گذشته مدت 
زمان انتظار برای خرید در شهر تهران ۱۱۲ سال بوده است، امسال این 

عدد به ۱۵۲ سال افزایش یافته است. 
حال آنکه در کل کشــور مدت زمــان انتظار برای خریــد خانه اول، 
کاهشی بوده اســت. در ســال ۱۴۰۱، با پس انداز ۱۶ درصدی، ۷۴ 
ســال انتظار لازم بود تا زوج های جــوان کل کشــور بتوانند اولین 
خانه خود را بخرند. در ســال ۱۴۰۲، زمان انتظار خرید خانه به ۵۹ 
ســال کاهش یافته است. به عقیده کارشناســان مسکن یکی از علل 
این موضوع تورم بالای مســکن در تهران و دســتمزد برابر کارگران 

تهرانی و شهرستانی است. 
علت دیگر آن را تراکم بالای جمعیــت می دانند. به معنای دیگر جهش 
شدید قیمت در مسکن در ســال ۱۴۰۲ در شــهر تهران و رشد پایین 
دستمزد تهرانی ها، عاملی شــده است که رویای صاحب خانه شدن را از 

آن ها دور کرده است.
مشخص اســت که وضعیت مســکن به عنوان یکی از نیازهای اساسی 
مردم، اصلًا مناسب نیست. مردم باید سهم زیادی از درآمدشان را برای 
خانه هزینه کنند. حتی گاهی هزینه های مســکن بیشتر از درآمدشان 

است.
 به نحوی که مجبور به مهاجرت از شــهر زادگاهشان می شوند. بحران 
مسکن مسئله ای نیست که شبه حل شــود؛ اما هنوز فرصت کافی برای 
رفع آن وجود دارد. دولت چهاردهم پیش از آنکه شرایط از الان سخت تر 
شود، باید به دنبال رفع این مشــکلات باشد؛ چون زندگی بدون سرپناه 
ممکن نیست و مردم نمی توانند شــهر خود را به هوای گرانی کم تر در 

شهرهای دیگر رها کنند.

انرژیمسکن  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴


